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دبه هاى انگليسى
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«حجت كمالى» 15 سال است كه در كويرهاى ايران، در جست وجوى سنگ هاى غيرزمينى است

شكارچى شهاب  سنگ

در حالى كه پرسپوليســى ها زخمى و تار ومار 
شــده ليگ را آبرومندانه ادامه مى دهند اما زير 
پوســت اين تيم خبرهايى اســت. بازيكنان از 
عملكرد مالى باشــگاه در قبال اين جان 
فشــانى ها رضايت ندارند و به همين 
دليل دســت به اعتصــاب آرام زده 
اند. ديروز در تمرين ريكاورى اين 
تيم بازيكنان با هماهنگى برانكو 
تمرين نكردنــد. مرد كروات هم 
كــه خود از قربانيــان بد عهدى 
مديرعامل و مسئولان تيم است 
با آن ها هم نوايى كرد و دســت از 
كار كشيد.  برانكو گفت: بازيكنان 
مــن از تمرين كردن انصراف دادند، 
چرا كه گفتند مشكلات زياد است و 
پرداختى ها از ســوى باشگاه به موقع 
انجام نشده اســت. آنها از شرايط شان 
راضى نيستند. واقعاً نمى دانم در آينده 
چــه پيش مى آيــد. بازيكنــان مدعى 
هستند هنوز طلب زيادى از باشگاه دارند. 
تلاش زيادى از ســوى باشگاه براى حل 
مشــكلات صورت گرفت، اما در كل هنوز 
بدهى ها باقى مانده اســت.اما در اين بين 
سيدجلال حسينى كاپيتان تيم پرسپوليس 
روى ديگر ســكه را نشــان داد و مدعى شد 
ايــن كار را به خاطر هواداران انجام داده اند و 
از مسئولان خواست كه به مسئله پرسپوليس 

ورود كرده و از حق هواداران دفاع كنند...

كى روش در گفت وگو با رسانه هاى ايرانى: 

 بعد از جام ملت ها 
مى روم دنبال زندگى ام
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مردم

گفت و گو

روايت ماجراجويى حجت كمالى  در دل كوير 
  يك قدم مانده به مرگ

 مردم  «مرد شهاب سنگى ايران»، عنوان لقبى است كه به«حجت كمالى» 
داده اند. اما او براى رســيدن به اين عنوان، سختى هاى فراوانى را تحمل 
كرده است. سختى هايى كه زيستن در كوير، بروز آن ها را اجتناب ناپذير 
كرده است. گير افتادن در باتلاق كويرى يكى از آن سختى هاست. روايت 

حجت كمالى را از اين حادثه بخوانيد.
چند سالى است كه در يك گروه چهارنفره به جست وجوى شهاب سنگ 
مى پردازم. چهار نفر از جوان هاى همدل، با ماشينى كه داريم، مى زنيم به 
دل كوير و گوشــه و كنار آن را براى پيدا كردن شهاب سنگ جست وجو 
مى كنيم. يكى از آن سفرها شش ماه پيش بود. در آن سفر سه نفر بوديم. 
عصر از كرمان به سمت كوير طبس راه افتاديم. نيمه شب بود كه به منطقه 
مرد نظرمان رسيديم؛ منطقه اى كه قبل از آن، به آن جا سفر نكرده بوديم 
و اطلاعات چندانى هم از آن جا وجود نداشــت. زير آسمان پرستاره شب 
در حال رانندگى بوديم كه ناگهان ماشين وارد يك محدوده باتلاقى شد. 
تا متوجه وجود باتلاق شديم، سعى كرديم مسير ماشين را عوض كنيم و 
وارد باتلاق نشويم اما دير شده بود. لاستيك هاى ماشين در گل فرو رفت 
و گير افتاديم. از ماشين پايين آمديم و سعى كرديم با عقب و جلو كردن 
ماشــين از گل بيرون بياييم اما ماشين بيشتر در گل فرو رفت. با بيل و 
بيلچه شروع كرديم به كنار زدن گل ها. سعى كرديم اطراف لاستيك ها را 
خالى كنيم تا ماشــين بتواند دور بگيرد و از گل بيرون بيايد. اما فايده اى 
نداشت. خلاصه تا صبح مشغول بوديم بدون اينكه نتيجه اى داشته باشد. 
خسته هم شده بوديم. به ناچار در ماشين استراحت كرديم. آفتاب كه بالا 
آمد، هوا گرم و گرم تر شد. جورى كه حتى نمى شد از ماشين پايين آمد. 
تمام روز را در ماشين مانديم. آن هم در حالى كه پشه ها كباب مان كردند. 
پشه هايى آنجا بود كه تا حالا نديده بوديم. چند تا درخت و درختچه طاغ 
و گز بود كه پشه ها از آنجا مى آمدند. جالب است هرجايى را كه اين پشه ها 
مى گزيدند به اندازه يك گردو باد مى كرد. تا شــب با شيشه هاى بالا، در 
ماشين مانديم. هوا كه خنك تر شد، توانستيم از ماشين پياده شويم. باز 
هم يكى دو ســاعت سعى كرديم ماشين را از گل در بياوريم اما فايده اى 

نداشت. 
مانده بوديم كه چكار كنيم. تــرس به دل مان افتاده بود. ذخيره آبى كه 
داشــتيم را مصرف كرده بوديم. يكى دو بطــرى آب مانده بود. تصميم 
گرفتيم، خودمان را به نزديك ترين آبادى برسانيم. با اطلاعاتى كه داشتيم، 
حدس مى زديم كه يك آبادى در سى كيلومترى جايى كه ما گير افتاده 
بوديم، قــرار دارد. البته اين فقط يك حدس بــود. بماند كه آبادى هاى 
كوچك توى كوير، معمولا روى نقشه ها هم نيستند. به هر حال از ماندن 

و هلاك شــدن بهتر بود. تصميم گرفتيم دو نفرمان به سمت آن آبادى 
برويم و يك نفر در ماشين بماند. چاره اى نبود بايد از هم جدا مى شديم. 

من و يكى از دوستان با يك بطرى آب راه افتاديم؛ به هر حال اين احتمال 
هم وجود داشت كه نتوانيم به آبادى برسيم و در كوير گير بيفتيم...

پنج شش ســاعت راه رفتيم اما اثرى از آبادى نبود كه نبود. نااميد شده 
بوديم. نمى توانستيم بيشــتر جلو برويم، اگر هوا روشن مى شد و آفتاب 
بــالا مى آمد، حتما در گرماى هوا هلاك مى شــديم. مانده بوديم كه باز 
هم جلو برويم يا دوباره سمت ماشين برگرديم. تصميم گيرى سختى بود. 
جان مان در گروى همين تصميم گيرى بود. شــايد آبادى همان نزديكى 

پشت تل هاى ماسه اى بود، شايد هم كيلومترها آن طرف تر. 
در همين فكرها بوديم كه ناگهان آنتن تلفن آمد. معلوم شد، نزديك آبادى 
شده ايم اما اين كه آبادى دقيقا كدام طرف بود، معلوم نمى شد. نصف شب 
شــروع كرديم به زنگ زدن. هر طورى بود يكى دو تا از دوستان را پيدا 
كرديم و گفتيم كه در باتلاق گير افتاده ايم. تا آنجايى كه مى شــد سعى 
كرديم، موقعيت مان را براى شــان توضيح بدهيم. به كمك جى پى اس، 
يك لوكيشن از موقعيتى كه داشتيم را هم براى شان فرستاديم و توضيح 

داديم كه داريم دوباره به سمت ماشين برمى گرديم. 
اگر مى دانســتيم آبادى كدام سمت است، شــايد مى توانستيم از آن جا 
كمك ببريم اما آن آبادى روى هيچ نقشه اى نبود. براى همين هم تصميم 

گرفتيم برگرديم.
خورشيد داشت بالا مى آمد كه دوباره به ماشين رسيديم. از اينكه دوباره 
همديگر را مى ديدم خوشحال بوديم اما نمى دانستيم چقدر مى توانيم دوام 

بياوريم...
تمام روز بعد را هم در ماشين مانديم و دعا كرديم كه دوستان  مان بتوانند 
ما را پيدا كنند. اما خبرى از آن ها هم نبود... تشنگى، گرسنگى و خستگى 
كلافه مان كرده بود. نه مى توانستيم بخوابيم و نه مى توانستيم كارى بكنيم. 
توى ماشين، بى جان افتاده بوديم و منتظر مرگ بوديم. شب كه شد، ديگر 
مطمئن شديم كه دوستان مان ما را پيدا نكرده اند. مرگ را به چشم مان 

مى ديديم.
يكى دو ساعت از شب گذشــته، ناگهان نور چراغ يك ماشين را ديديم 
كه به ســمت مان مى آمد. بعد هم سر و كله ماشين هاى ديگر پيدا شد. 
دوست مان با پنج تا ماشــين بيراهه نورد، به كمك مان آمده بودند. ديگر 
مطمئن شديم كه قرار نيست در اين كوير پرت افتاده از تشنگى بميريم...

چند ساعت بعد به كمك ماشــين ها توانستيم از باتلاق بيرون بياييم و 
دوباره به جاده برگرديم. در آن ســفر نتوانستيم هيچ شهاب سنگى پيدا 
كنيم در حالى كه نزديك بود جان مان را هم بر ســر اين ماجراجويى از 

دست بدهيم. 
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شكارچى شهاب  سنگ
10

 مردم/ حسن احمدى فرد   حجت كمالى 
36 سال دارد. او اهل كرمان است؛ شهرى 
پهلو به پهلوى كوير. او پستى و بلندى هاى 
كوير را مى شناســد و شــب و روزهاى 
بســيارى را در جغرافياى پرت افتاده آن 
راهنماى  كمالى  حجت  اســت.  گذرانده 
تورهاى  و  اســت  ژئوتوريسم  تخصصى 
بســيارى را به كوير آورده است. اما آنچه 
به او لقبــى منحصر به فرد داده، فعاليتى 
اســت كه از پانزده سال قبل آغاز كرده و 
همه زندگى او را درگير خود كرده است. 
پانزده سال پيش، او جست وجوى خود را 
براى يافتن شهاب سنگ هاى سقوط كرده 
در كوير مركزى ايــران آغاز كرد. او حالا 
صاحب يكى از متفاوت ترين مجموعه هاى 
به  نزديك  با  مجموعه اى  اســت؛  جهان 
3 هزار قطعه شهاب ســنگ كه از كوير 
جمع آورى شده است. حجت كمالى، مرد 

شهاب سنگى ايران است. 

 آقاى كمالى، علاقه شما به شهاب سنگ ها 
از كجا آغاز شد؟

من بزرگ شده كرمانم؛ شهرى كويرى كه آسمانى 
پرستاره دارد. عشق به نجوم از سال هاى كودكى در 
من شكل گرفت. كمى كه بزرگتر شدم به شهاب ها 
و شهاب سنگ ها علاقه پيدا كردم. شهاب ها از اعماق 
فضا مى آيند. بيشترين شهاب هايى كه وارد جو زمين 
مى شوند و بيشترين شهاب ســنگ هايى كه روى 
زمين سقوط مى كنند، از كمربند سياركى در بين 
مدار مريخ و مشترى مى آيند؛ جايى كه هنوز پاى 
هيچ انسانى به آنجا نرسيده است. خب اين بسيار 

هيجان انگيز است. 
يكى از پرسش هاى مهم بشــر اين بوده كه اجرام 
آسمانى مثل ماه و مريخ، و حتى خود زمين چطور 
به وجود آمده اند؛ اصلا منظومه شمسى چطور شكل 
گرفته است. براى پاســخ به اين پرسش، دو گروه 
از دانشمندان در حال فعاليت هستند. دسته اول، 
اخترشناسانى كه روى سياره هاى خارج از منظومه 
شمسى (سياره هاى فراخورشيدى) پژوهش مى كنند 
و با اطلاعات حاصل از آن درباره منظومه خودمان 
فرضيه مى دهند. دسته دوم هم پژوهشگرانى هستند 
كه روى شهاب سنگ  ها مطالعه مى كنند. گروه اول، 
صرفا و صرفا روى نــور و پرتوهاى دريافتى از فضا 
پژوهش مى كنند اما دسته دومى، روى چيزى كه از 
خود فضا آمده است. بيشتر شهاب سنگ ها بازمانده 
ماده اوليه اى هستند كه منظومه شمسى و اجرام آن 
از آن پديد آمده است. بررسى اين شهاب سنگ هاى 
آغازين در آزمايشگاه، دانشمندان را قادر مى كند با 
بخشى از غبار اخترى كه منظومه شمسى از جمله 
خورشيد، زمين و غيره از آن پديد آمده آشنا بشوند 

و اطلاعات فراوانى درباره آن پيدا بكنند. 
ايــن اجرام، نمونه اى از بخش هاى دســت نيافتنى 
منظومه شمسى هم هستند. شهاب سنگ هايى كه 
روى زمين ســقوط مى كنند داراى مقادير بسيار 
ناچيزى از اين مواد معدنى هستند. اما همين مواد 
ناچيز اطلاعات بسيار زيادى را از منظومه شمسى  

در اختيار دانشمندان قرار مى دهند.

 ايــن شهاب ســنگ ها روى زمين چكار 
مى كنند؟

اجازه بدهيد همين ابتدا دو مفهوم را روشــن كنم. 
هر جرمى كه وارد جو زمين بشود، «شهاب» است. 
اين اجرام، ابعاد متفاوتى دارند. گاه به كوچكى سر 
سوزن هســتند و گاه به بزرگى يك توپ. هزاران 
شــهاب هر روز وارد جو زمين مى شوند، اما بيشتر 
آن ها بسيار كم نورند و ديده نمى شوند. شهاب هاى 
بزرگتر اما با عبور از زمين، به خاطر برخورد با جو، 
مى سوزند و خط نورانى توليد مى كنند. در اين ميان 
برخى از شهاب ها كه ابعاد بزرگترى دارند، به طور 
كامل نمى سوزند و قســمتى از آن، سرانجام روى 
زمين ســقوط مى كند. آن بخشى از شهاب كه به 
زمين برســد، «شهاب سنگ» است. شهاب سنگ ها 
هم ابعاد متفاوتى دارند. اگر كوچك باشند معمولاً 
سقوطشــان اثرى بر روى زميــن باقى نمى گذارد 
اما شهاب ســنگ هاى بــزرگ مى توانند در محل 
سقوطشان حفره ايجاد كنند. يكى از مشهورترين 
حفره هاى شهاب  ســنگى، در «آريزونا» اســت كه 
ســقوط يك سيارك كوچك، حدود 25 هزار سال 

قبل، آن را بوجود آورده است.

در همه اين ســال ها كه از عمــر زمين مى گذرد، 
شهاب ســنگ هايى روى آن ســقوط كرده اند كه 

بخشى از آن ها را مى شود با جست وجو پيدا كرد. 

 خب چرا كوير را براى اين جســت وجو 
انتخاب كرديد؟ شهاب سنگ ها جاى ديگرى 

سقوط نمى كنند؟
شهاب سنگ ها همه جاى زمين سقوط مى كنند؛ 
دشت و كوهستان و جنگل و دريا هم ندارد. همه جا 
مى شود سراغى از شهاب سنگ ها گرفت. فقط يك 
نكته وجود دارد و آن اينكه شهاب سنگ ها در برخى 
مناطق ماندگارى بيشــترى دارند. شهاب سنگ ها 
داراى آهن آزاد هستند؛ يعنى آهنى كه به صورت 
ذرات ميكروسكپى در همه جاى آن پراكنده است. 
همين وجود آهن آزاد، شهاب ســنگ را در معرض 
فرســايش شــيميايى و مكانيكى قــرار مى دهد. 
درواقع شهاب سنگ ها با سرعت بيشترى نسبت به 
سنگ هاى زمين، فرسايش پيدا مى كنند. رطوبت 
شهاب سنگ را اكســيد مى كند. براى همين هم 
ماندگارى شهاب سنگ در كوه و جنگل، ماندگارى 
پايينى اســت. در حالى كه در كويرها، ماندگارى 
شهاب ســنگ ها به 50 هزار سال هم مى رسد، در 
كوهستان و جنگل، ماندگارى شهاب سنگ، حدود 
هزار سال است. پس شانس پيداكردن شهاب  سنگ 
در كوير، پنجاه برابر مناطق ديگر است. كوير لوت 
و كوير مركزى ايــران، كمترين ميزان بارندگى را 
حتى در بين كويرها دارند. براى همين هم در اين 
قسمت ها بهتر مى شود شهاب سنگ ها را پيدا كرد. 

شما اولين شهاب سنگ را كجا پيدا كرديد؟
من اولين شهاب سنگ ها را در كوير لوت پيدا كردم. 
13 قطعه سنگ كه روى هم، حدود يك كيلوگرم 
وزن داشــتند. با شــناخت مختصرى كه داشتم، 
حدس زدم اين سنگ ها، سنگ هاى زمينى نيستند. 

 چطور به اين نتيجه رسيديد؟
خب من سال ها درباره شهاب سنگ ها تحقيق كرده 
بودم. واقعيت آن است كه آن سال ها منبع چندانى 
هم براى مطالعــه درباره شهاب ســنگ ها وجود 
نداشــت. من توى كافى نت ها مى نشستم و مقاله 
زبان اصلى را درباره شهاب سنگ ها پيدا مى كردم، 
چاپ مى گرفتم و با زحمت آن ها را ترجمه مى كردم. 
اطلاعاتى كه درباره شهاب ســنگ ها داشــتم، اين 
طورى به دســت آمده بود. من عكس هاى زيادى 
هم از شهاب سنگ ها ديده بودم. مثلا مى دانستم كه 
شهاب سنگ ها نسبت به سنگ هاى زمينى، چگال تر 
هستند و جذب آهن ربا مى شــوند؛ يا مى دانستم 
شهاب سنگ ها به خاطر عبور از جو، صيقل خورده 
و گوشــه و لبه ندارند. همچنين به خاطر گرماى 
حاصله در حين عبور از جو، يك پوســته سوخته 
روى شهاب سنگ شكل مى گيرد. اين پوسته يك 
يا دو ميلى متر ضخامت دارد. با همين دانشــى كه 
داشتم، سنگ ها را شناسايى كردم. البته طبيعى بود 
كه فرضيه شهاب سنگ بودن آن ها بايد در آزمايشگاه 
اثبات مى شد. براى همين هم بخش كوچكى از اين 
سنگ ها رابرش زدم و براى آزمايش علمى به فرانسه 
فرستادم. واقعيت آن است كه ما در ايران، مركزى 
هم براى آزمايش روى شهاب سنگ ها نداريم. چند 
مركز دانشگاهى هست كه مى توانند آزمايش هاى 

مختصــرى روى ايــن نمونه ها انجــام بدهند اما 
هيچ مركز تخصصى براى اين كار در كشــورمان 
وجود ندارد. مــن نمونه ها را به كمك دكتر حامد 
پورخرسندى، داراى دكتراى شهاب سنگ شناسى 
از مركز اروپايى مطالعات و آموزش علوم زمين، به 
دانشگاه «سرژ» فرانسه فرستادم. آن ها تأييد كردند 

كه نمونه هاى پيدا شده، شهاب سنگ است. 
اين كشــف انرژى بســيارى به من داد. خب من 
عاشق شهاب سنگ ها بودم. سال ها لابلاى كتاب ها 
و مقالات دنبال آن ها مى گشتم و حالا توانسته بودم، 
چند تايى از آن ها را پيدا كنم. اين بود كه پيدا كردن 

شهاب سنگ ها به دغدغه اصلى ام تبديل شد. 
در اين سال ها من تمام دشت هاى اطراف كرمان را 
گشتم. چندين سفر به بندرعباس رفتم، كويرهاى 
اطراف اصفهان را جست وجو كردم. به استان هاى 
يزد، سيســتان و بلوچستان، خراســان شمالى و 
خراسان جنوبى و شــهرهاى قم، كاشان، سمنان، 
زنجان و اصفهان سفر كردم. در اثر همين تلاش ها 
توانســتم نمونه هاى فراوانى از شهاب ســنگ ها را 

جمع آورى كنم. 
حالا بعد از 15 ســال كار مداوم، آن هم به صورت 
سخت و طاقت فرسا مجموعه اى نزديك به 3 هزار 
شهاب ســنگ را از كويرها، دشت ها و حتى برخى 
مناطق كوهستانى جمع آورى كرده ام كه جمع آورى 
آن هــا، رتبه ايــران را در بين كشــورهاى داراى 
شهاب سنگ، ارتقا داده است. ثبت شهاب سنگ ها در 
جايى به نام «بولتن جهانى» يا «بانك شهاب سنگى 
جهان» انجام مى شــود. تا چند سال پيش در بين 
136 كشورى كه بيشترين شهاب سنگ ها را كشف 
كرده بودند، ايران در رتبه 122 بود. اما خدا را شكر 
در سال هاى اخير با شهاب سنگ هايى كه من كشف 
كرده و به ثبت رسانده ام، عدد اين رتبه به 9 رسيده 
است. علاوه بر اين، حالا كرمان هم به عنوان قطب 

شهاب سنگى كشور شناخته مى شود. 

 شهاب سنگ ها چگونه دسته بندى مى شوند 
و مجموعه 3 هزار تايى شهاب سنگ هايى كه 
شما جمع آورى كرده ايد، شامل چند گروه از 

شهاب سنگ ها مى شود؟
شهاب سنگ ها بر مبناى ميزان آهن آزاد و سيليكات 
موجود در آن ها به ســه گروه آهنى، آهنى سنگى و 
سنگى تقسيم مى شــوند. شهاب سنگ ها بر مبناى 
منشا پيدايش  شان هم دسته بندى مى شوند. منشا 
پيدايش شهاب سنگ ها هم يا سيارك ها هستند يا 
اجرام ديگر منظومه شمسى مثل ماه و مريخ. علاوه 

بر اين ها شهاب ســنگ ها بر 
اســاس ميزان اكســيد 

شدن شان يا درست تر 
آنكه بر اساس ميزان 

هم  زمين»  «هوازدگى 
در پنج گروه دســته بندى 

مى شــوند. طبيعى است كه 
شهاب ســنگى كــه 200 هزار 

ســال پيش روى زمين سقوط 
كــرده، درصد 

هوازدگى آن 
از  بيشتر 

شهاب سنگى است كه مثلا 50 هزار سال پيش در 
همان جغرافيا ســقوط كرده. شهاب سنگ هايى هم 
كه من كشــف كرده ام، طيفــى از همه اين گروه ها 
را شــامل مى شود. البته اساســا شهاب سنگ هاى 
سنگى، بيشترين فراوانى را در بين شهاب سنگ ها 
دارنــد. اين گــروه كــه «كندرايت» نــام دارد، 80 
درصد همه شهاب ســنگ ها را شــامل مى شــود. 

 در اين سال ها علاقه به كشف شهاب سنگ 
هم رشد كرده؟

خوشــبختانه بله. واقعيت آن اســت كه هميشــه 
آدم هايى كه اولين بار دست به انجام به يك فعاليت 
متفاوت مى زنند، هزينه هاى فراوانى مى پردازند اما راه 
را هــم براى ديگرانى كه بعد از آن ها وارد آن عرصه 
مى شوند، هموار مى كنند. الان بيش از 300 گروه 2 تا 
4 نفره در كشور مشغول جست وجوى شهاب سنگ ها 
هستند. من هم در كارگاه هايى كه به همت گروه هاى 
نجومى و... تشكيل مى شود، سعى كرده ام اطلاعات و 

تجربياتم را در اختيار علاقه مندان قرار بدهم. 

 از اين كه حــالا آدم هاى ديگرى هم مثل 
شما به پيدا كردن شهاب سنگ ها علاقه مند 

شده اند، خوشحال هستيد؟
طبيعتــا از اين كه علاقه مندان فعاليت هاى علمى 
بويژه جست وجوگران شهاب سنگ بيشتر شده اند، 
خوشحالم اما متاسفانه به موازات اين فعاليت علمى، 
ســودجويى هاى مادى هم زياد شده. از آنجايى كه 
شهاب سنگ ها مثل سنگ هاى زينتى و جواهرات، 
گران قيمت هستند، طبيعتا بازار كلاهبردارى هم 
در اين حوزه پررونق شده و متاسفانه كسانى طعمه 
اين سودجويى ها قرار مى گيرند كه اطلاعات علمى 
كافى ندارند. مثلا در ســال هاى اخير مراكزى پيدا 
شده اند كه مدعى هستند مى توانند با آزمايش هاى 
علمى مشــخص كنند كه آيا ســنگ پيدا شــده 
شهاب ســنگ اســت يا نه. اين مراكز حتى مدعى 
هســتند كه گواهينامه رسمى براى نمونه ها صادر 
خواهند كرد. به مــوازات اين تبليغات، صحبت از 
فروش سنگ ها به شيخ نشين ها هم مطرح مى شود؛ 
آن هــم با قيمت هايى نجومــى. در اين وضعيت، 
آدم هاى زيادى وسوسه مى شوند كه بدون داشتن 
دانش كافى به جست وجوى شهاب سنگ ها بپردازند. 
طبيعتا نمونه هايى هم پيدا مى شود كه ممكن است 
شهاب سنگ باشــند. اين جا، آن مراكز براى انجام 
آزمايش هاى علمــى و صدور گواهينامه ادعايى، از 
كسى كه سنگ را پيدا كرده مى خواهند كه چندين 
ميليون تومان به حســاب آن موسسات واريز كند. 
حتى در مواردى گواهينامه هايى هم صادر شده كه 
از اســاس فاقد اعتبار و سنديت علمى است. مثلا 
براى ســنگ بازالت كه آدم كم اطلاعى به خيال 
شهاب ســنگ پيدا كرده، گواهينامه شهاب سنگ 
مريخى صــادر كرده اند و ميليون ها تومان 
بابت آن، پول گرفته اند. بعد 
هم وعــده داده اند كه 
فلان  فردا،  يا  امروز 
در  پولــدار  آدم 
فلان شيخ نشين 
ايــن ســنگ را 
نه  اما  مى خــرد. 
از خريــدار خبرى 

شده و نه از صادركننده گواهينامه. 

 شما، تا حالا وسوسه نشده ايد كه يكى از 
شهاب سنگ هايتان را بفروشيد؟

خب هر كســى باشــد وسوسه مى شــود. هر گرم 
از شهاب ســنگ ها از 10، 15 دلار تــا 300 دلار 
قيمت گذارى مى شــود. تازگى چند شهاب سنگ با 
ارزش پيدا كرده ام كه تا گرمى 300 دلار قيمت گذارى 
شــده اســت. امــا از آن جايى كه حقيقتا عاشــق 
شهاب سنگ ها هستم، هيچ وقت دلم نيامده آن ها را 
به كسانى بفروشم كه مى دانم هيچ بهره اى از دانش 
نبرده اند. مثل پدرى كه هر چقدر هم به او پول بدهيد، 
حاضر نيست، پسرش را بفروشد. شهاب سنگ ها منبع 
بى نظيرى براى مطالعات كيهان شناســى هستند و 
بايد آن ها را به مراكز تحقيقاتى رســاند. در همه اين 
ســال ها آرزو داشته ام كه مراكز تحقيقاتى مجهز در 
ايران راه اندازى شود و اين مجموعه همين جا در خاك 

خودمان مورد تحقيق قرار بگيرد. 
تا به حال چندين سمينار براى معرفى و آشنايى 
علاقه مندان با شهاب ســنگ ها برگزار شــده. اين 
ســمينارها با همكارى چندين موسسه علمى در 
تهران، كرمان، مشــهد و... برگزار شــده كه بنده 
هم حضور داشته ام و تلاش كرده ام دانشجويان و 
علاقه مندان را به شناخت شهاب سنگ ها ترغيب 
كنم.واقعيت آن اســت كه پاگرفتن اين رشته در 
ايران، بــه حمايت هاى بيشــترى از طرف دولت 
و مســئولان دانشــگاهى نياز دارد. با همه اين ها 
يقين دارم كه در ســال هاى بعد، اين رشــته در 
ايــران پا مى گيرد و وجود يــك مجموعه غنى از 

شهاب سنگ ها به رشد آن كمك خوهد كرد. 

 تا آن موقع مى خواهيد با شهاب سنگ ها 
چه كنيد؟

خب طبيعتا مى تــوان از اين مجموعه در يك موزه 
نگهــدارى كرد؛ موزه اى كه حتمــا طرفدارانى پيدا 
خواهد كرد و جاذبه مهم گردشــگرى خواهد شد. 
رايزنى هايى با برخى مراكز در كرمان و ديگر شهرها 
انجام داده ام كه اميدوارم به زودى به نتيجه برسد و 
حاصل آن شكل گيرى يك موزه شهاب سنگى باشد. 
من با حمايت هاى ميراث فرهنگى كرمان توانستم 
اولين مجوز مجموعه دارى شهاب سنگ را به صورت 
شخصى و رسمى از سازمان ميراث فرهنگى، صنايع 
دستى و گردشگرى دريافت كنم. با رايزنى هايى هم 
كه با مدير كل ميراث فرهنگى استان كرمان داشته ام 
قرار شده كه اولين و بزرگترين موزه شهاب سنگ هاى 
ايران را در ميدان گنجعليخان كرمان راه اندازى كنيم.
در اين ميان البته چند نمونه از شهاب سنگ ها را به 

مراكز دانشگاهى و علمى اهدا كرده ام. 
يك نمونه از شهاب سنگ هايى كه كشف كرده ام با 
نام ثبت شده «كرمان 159» الان در دانشگاه تهران 
نگهدارى مى شــود. يك نمونه ديگر از آن ها را هم 
سال گذشــته به موزه زمين شناسى مشهد تقديم 
كردم كــه در محل اين مــوزه در خيابان فكورى، 
نگهدارى مى شــود. عــلاوه بر اين هــا، با همكارى 
دكتر پورخرسندى، سازمان زمين شناسى كشور و 
موسسه نجومى آسمان شب ايران، سايت تخصصى 
شهاب ســنگ ايران را راه اندازى كرده ايم تا بتوانيم 
به جســت وجوگران و علاقه مندان و دانشجويان و 

دانش آموزان كمك كنيم. 
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پيروزى شارلوا با گلزنى و پاس گل على قلى زاده
ورزش: پرونــده ديدارهاى هفته شــانزدهم ژوپيلر ليگ بلژيك با 

پيروزى 4 بر 2 خارج از خانه تيم شارلوا برابر لوكرن بسته شد.
در ايــن بازى كه على قلى زاده ملى پوش كشــورمان 90 دقيقه در 
تركيب شارلوا بازى كرد موفق شد يك گل بزند و يك پاس گل بدهد.  
قلى زاده گل اول تيمش را در دقيقه 19 به ثمر رساند و در دقيقه 90 

نيز پاس گل چهارم تيمش را داد.
در جدول رده بندى 16 تيمى ژوپيلر ليگ بلژيك تيم شــارلوا با 23 

امتياز هشتم است.
 

عملكرد كم فروغ سرخابى ها در گلزنى
ورزش: دو تيم پرطرفدار پايتخت استقلال و پرسپوليس اين فصل 

عملكرد خوبى در گلزنى نداشتند.
پرسپوليســى ها در رقابت هاى اين فصل در يازده بازى برگزار شده  
خود 11 گل به ثمر رســانده اند كه به طور ميانگين يك گل زده در 
هر بازى مى شود.پرسپوليسى ها در ليگ دوازدهم در پايان يازده بازى، 
6 گل زده بودند كه بدترين عملكرد آن ها در تاريخ ليگ برتر اســت. 
سرخپوشان پايتخت در ليگ سيزدهم هم 9 گل در يازده بازى زده 
بودند. بعد از ليگ دوازدهم و ســيزدهم، عملكرد پرسپوليس در اين 
فصــل از نظر تعداد گل در پايان يازده بــازى در ليگ برتر، بدترين 

عملكرد آن ها در تاريخ اين رقابت ها است.
رقيب سنتى پرسپوليسى ها، استقلال تهران هم از نظر گلزنى عملكرد 
خوبى همراه با وينفرد شفر آلمانى در اين فصل نداشته. استقلالى ها 
در دوازده بازى برگزار شده  اين فصل خود، 10 گل زده اند. بعد از ليگ 
هفدهم كه آبى هاى پايتخت در دوازده بازى ابتدايى خود 6 گل زده 
بودند، شاگردان شفر در رقابت هاى اين فصل در پايان دوازده بازى، 
بدترين عملكرد اســتقلال در گلزنى در تاريخ ليگ برتر را از خود به 

جاى گذاشته اند.  
 

احتمال حضور فرشاد احمدزاده در تبريز
ورزش: فرشــاد احمدزاده كه در باشگاه اشلانسك لهستان چندين 
هفته اســت نيمكت نشين شده و در تيم دوم باشگاه مشغول است، 

اين احتمال وجود دارد كه به ليگ برتر ايران برگردد. 
با وجود اينكه پرسپوليسى ها در تلاش هستند تا تيم خود را در پايان 
نيــم فصل اول رقابت هاى ليگ برتر تقويت كننــد اما احمدزاده در 

ليست برانكو جايى ندارد.
احمــدزاده كه قبــل از حضور دوباره در پرســپوليس در باشــگاه 
تراكتورســازى تبريز بــازى مى كرد، اين احتمال وجــود دارد تا در 

بازگشت به ليگ ايران راهى اين تيم تبريزى شود.
 

احتمال جراحى بازيكن پرسپوليس قوت گرفت
ورزش: كمــال كاميابى نيا بعد از مصدوميــت از ناحيه كتف راهى 
بيمارستان آتيه شــد تا زير نظر متخصصان اين بيمارستان، كتف 

آسيب ديده خود را مداوا كند.
كاميابى نيا به دليل محروميت بازى با ماشين سازى را از دست داده 
و به همين دليل چند روز فرصت دارد تا استراحت كند اما از ديروز 

نرم دوى را در زمين تمرين آغاز كرد.
وضعيت كتف اين بازيكن به گونه اى اســت كه پزشكان متخصص 
عمل جراحى را براى اين بازيكــن تجويز كرده اند اما كاميابى نيا به 
دليل كمبود بازيكن پرسپوليس فعلا زير بار اين خواسته نرفته اما اين 
احتمال وجود دارد كه در نيم فصل يا در پايان فصل، اين بازيكن كتف 

مصدوم خود را به تيغ جراحان بسپارد.
 

تكليف كادر فنى استقلال خوزستان
تا نيم فصل مشخص شد

ورزش: بعــد از اينكه كريم بوســتانى به عنوان ســرمربى موقت تيم 
فوتبال استقلال خوزســتان براى ديدار با استقلال تهران معرفى شد، 
حالا مسئولان اين باشگاه تصميم گرفته اند هدايت تيم شان را تا پايان 
نيم فصل يعنى دو بازى ديگر به اين مربى واگذار كنند.همچنين بنا شده 
ايمــان مبعلى به عنوان مربى - بازيكــن و وحيد حمدى نژاد به عنوان 

دستيار، بوستانى را در كادر فنى استقلال خوزستان همراهى كنند.
 

سلطانى فر: سرخابى ها تا سال 1399 مشكل 
تامين منابع مالى ندارند

ورزش: مســعود ســلطانى فــر وزيــر ورزش و جوانــان پيش از 
ظهــر ديروز در مجمع عمومى باشــگاه اســتقلال گفــت: برخى 
از شــرايط ســخت امــروز پرســپوليس و اســتقلال ريشــه در 
ســوءمديريت هاى گذشــته دارد و قراردادهــاى بدون اســتاندارد 
لازم را منعقد كردند و عملكرد مالى و مالياتى نامناســب داشــتند.

وى به حل مشــكلات اسپانسرى هم براى اين دو باشگاه اشاره كرد  
و گفت: با اسپانســرى كه مشكل درســت كرده بود قطع رابطه شد 
و با ايرانســل مذاكرات زياد و خوبــى صورت گرفت و  منجر به عقد 
قرارداد شد بطورى كه تا سال 99-98 براى تامين منابع مالى مشكل 

نخواهند داشت.
 

واكنش مدير شبكه خبر به تحريم شفر 
ورزش: در نشســت خبرى پايان بازى اســتقلال مقابل اســتقلال 
خوزستان مدير رسانه اى باشگاه استقلال ميكروفون شبكه خبر را از 
مقابل سرمربى اين تيم برداشت و شفر حاضر به انجام صحبت مقابل 

لوگوى اين شبكه نشد.
دليــل اين رفتار هم عدم درج نام ايران مقابل اســم اســتقلال در 

قرعه كشى ليگ قهرمانان آسيا از سوى شبكه اعلام شد.
در همين راستا داود عابدى گزارشگر و تهيه كننده برنامه هاى ورزشى 
در شــبكه خبر در گفت وگو با فارس، گفت: شبكه خبر در درج نام 
ايران مقابل اســتقلال دچار اشتباه نشده اســت و نام ايران مقابل 
استقلال درج شده بود. اطلاعات غلط به شفر داده شده و اين اتفاق از 

سوى شبكه خبر رقم نخورده است.

ديدار رؤساى فدراسيون فوتبال ايران و عمان
ورزش: مهــدى تاج كه براى حضور در جلســه كميته مســابقات 
كنفدراســيون فوتبال آسيا و شركت در مراســم برترين هاى سال 
2018 به مســقط سفر كرده،با شيخ سعيد سالم، رئيس فدراسيون 

فوتبال عمان ملاقات كرد.
در حاشيه اين ديدار تفاهمنامه همكارى ميان دو فدراسيون فوتبال 
ايران و عمان درباره برنامه هاى مشترك براى تمامى تيم هاى ملى دو 

كشور  به امضا رسيد.

سرمربى تيم ملى :تكواندوى ايران پتانسيلى 
بالاتر از نتايج فينال گرندپرى دارد

ورزش: مرتضى كريمى ، در خصوص عملكرد ملى پوشان تكواندو در 
مسابقات فينال گرندپرى اظهار داشت: اعتقاد دارم پتانسيل تكواندو 
ايران بالاتر از نتايجى اســت كه ما در فينال گرندپرى كسب كرديم 
و  آنگونه كه بايد در مســابقات اخير نتيجه نگرفتيم كه اين موضوع 
نيازمند ريشه يابى است. فدراسيون تكواندو شوراى فنى و كميته فنى 
دارد و بايد از ابتداى حضور در مسابقات گرندپرى سال 2018 بعد از 

هر مرحله از مسابقات نتايج را ارزيابى مى كرديم.
سرمربى تيم ملى تكواندو گفت: تكواندو ايران زمان زيادى را از دست 
داد و موقعيت هاى خوبى داشــت و قطعا اگــر با نگرش بهترى در 
مسابقات شركت مى كرد موفق به كسب نتايج بهترى نيز مى شد. 
متاسفانه اين كار انجام نشد و نتايج ما نيز چندان مناسب نبود.  كميته 
و شوراى فنى فدراســيون تكواندو تا امروز هيچگونه ريشه يابى در 
خصوص نتايج تيم ملى تكواندو در سال جارى نداشته است و هميشه 
بعد از شكســت تازه يادمان افتاده اســت كه بايد نتايج را ارزيابى و 

ريشه يابى كنيم.
 

رقابت هاى فوتسال هفته بسيج
ورزش: در روز ولادت پيامبــر اعظــم (ص) و امام صــادق(ع) و به 
مناسبت هفته بسيج ، بازي دوستانه تيم هاي فوتسال بانك مسكن و 

حوزه علميه حضرت مهدي (عج) برگزار شد.
در اين بازي كه در سالن خاتم مجتمع ورزشي كوثر مشهد برگزار شد، 
تيم فوتسال حوزه علميه حضرت مهدي (عج) توانست با نتيجه 8 بر 5 

بازي را به نفع خود به پايان برساند.

به حاشيه ها كارى ندارم و درگير زندگى هستم
عبدولى: با بازگشت بنا انگيزه ام چند برابر شد

ورزش سه: ســعيد عبدولى از بازگشت محمد بنا به تيم ملى ابراز 
خوشــحالى مى كند و مدعى است انگيزه او براى ادامه كشتى چند 

برابر شده است.
 سعيد عبدولى در يكى، 2 سال اخير تنها بازمانده تيم محمد بنا در 
كشــتى فرنگى بود. او بعد از كســب مدال برنز در المپيك 2016 و 
مسابقات جهانى 2017 در بوداپست امسال نتوانست به مدال دست 

پيدا كند.
سعيد عبدولى گفت: محمد بنا زحمات زيادى براى كشتى كشيده 
و همه از بازگشت او خوشحال هستند. به نظرم در اين شرايط قطعا 
حضور بنا مى تواند به تيم ملى و كشــتى فرنگى ايران كمك كند. 
فعلا با بنا صحبتى نداشتم؛ اما با شروع برنامه هاى تيم ملى قطعا او 

را ملاقات مى كنم.
وى گفت:  قطعا با بازگشــت بنا به تيم ملى كه مربى و اســتاد من 
است، انگيزه چند برابرى براى كشتى گرفتن دارم و به كشتى ادامه 
مى دهــم.  فعلا كه برنامه هاى آينده خــودم را نمى دانم و درگير 
مشكلات زندگى هستم. اصلا به حاشيه ها كارى ندارم و نمى خواهم 
درباره اين مسائل صحبت كنم. متاسفانه بعد از مسابقات جهانى برخى 
صحبت هاى من در لايو اينستاگرام را منتشر كردند كه باعث ايجاد 

حاشيه شد.
 

اعزام چهار ملى پوش وزنه بردارى  به قطر كاپ
ايسنا: مربى تيم ملى وزنه بردارى اعلام كرد احتمالا چهار نفر به قطر 

كاپ كه گزينشى المپيك است، اعزام مى شوند.
اكبر خورشيدى فر گفت: ما فهرست را داده ايم و احتمالا چهار نفر 
به مسابقات اعزام مى شوند. محمد زارعى، عليرضا سليمانى، همايون 

تيمورى و نيما آقايى نفراتى هستند كه اعزام مى شوند.
وى گفت: چون اين مســابقات گزينشــى المپيك اســت بنابراين 
وزنه برداران شركت كننده بايد دوره سه ماه حضور در سيستم آدامز 
را كامل كنند و باقرى دوره اش كامل نمى شــد. اين اردو از 16 آذر 
آغاز مى شود و در اين مرحله نفرات جديدتر و كسانى كه پشت خط 
مانده اند دعوت مى شــوند تا محك زده شوند. نفراتى مثل سهراب 

مرادى، على هاشمى ديرتر به اردوى تيم ملى اضافه خواهند شد.
 

تلاش روسيه براى 
ميزبانى جام جهانى كشتى آزاد سال 2019

ورزش: رئيس فدراسيون كشــتى روسيه گفت: براى ميزبانى جام 
جهانى كشــتى آزاد در سال 2019 درخواســت خود را به اتحاديه 

جهانى كشتى ارسال كرده ايم.
ميخائيل مامياشــويلى گفت: براى ميزبانى جام جهانى كشتى آزاد، 
روزهــاى 15 تا 18 مارس 2019 (26 و 27 اســفندماه) در شــهر 

ياكوتسك را پيشنهاد داده ايم.
وى گفت: منتظر تصميم اتحاديه جهانى كشتى در اين زمينه هستيم 
و در صورت موافقت براى پنجمين بار ميزبان اين رقابت ها مى شويم.
كشورهاى روسيه، آمريكا، گرجستان، كوبا، ژاپن، ايران، مغولستان و 

تركيه تيم هاى حاضر در جام جهانى هستند.

ضد حمله
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گوارديولا: رقابت با ليورپول رقابت نادال - فدرر است
ورزش:  سرمربى منچسترســيتى، رقابت اين تيم با ليورپول در راه قهرمانى را به 

رقابت دو تنيسور مشهور جهان تشبيه كرد.
پپ گوارديولا سرمربى منچسترسيتى درباره رقابت براى قهرمانى در ليگ برتر گفت: 
ما به خوبى مى دانيم كه ليورپول تيم خوبى است و اگر ما يك هفته خوب نباشيم 
جايگاه خودمانم را از دست خواهيم داد. دقيقا مانند رقابت نادال و فدرر. وقتى يكى 
از تنيسورها خوب نباشد، تنيســور بعدى بهتر مى شود. رقابت اين دو با هم باعث 

مى شود تا آنها بهتر از قبل شوند. 

ماروتا در راه اينتر
ورزش: خاوير زانتى، نايب رئيس باشگاه اينترميلان تاييد كرد كه بپه ماروتا، مدير 

سابق يوونتوس به زودى به كادر مديريتى اينتر اضافه خواهد شد.
ماروتا حدود يك ماه پيش از باشگاه يوونتوس جدا شد و شايعات حاكى از آن بود كه 
او قصد دارد به كادر مديريتى اينتر اضافه شود. او موفقيت هاى چشمگيرى در دوره 
8 ساله حضورش در يووه به دست آورد و از همين رو باشگاه هاى بسيارى به دنبال 
جذبش بودند. نراتزورى ها هنوز به صورت رسمى، خبر حضور او در كادر مديريتى 

خود را اعلام نكردند ولى زانتى اين موضوع را تاييد كرد.

كوواچ در خطر اخراج 
ورزش: نيكو كوواچ در چهار بازى اخير خود تنها يك پيروزى بدســت آورده و در 
مقابل دو تيم قعر جدولى به تساوى رضايت داده. اين روزها فشار رسانه اى بر كوواچ 
در آلمان به اوج رســيده است. روزنامه  آلمانى بيلد با انتشار مطلبى درباره  وضعيت 
بايرن مونيخ و ســرمربى اش نيكو كوواچ خطاب به او نوشت: آقاى كوواچ، هوا هواى 
اخراج است. در رختكن بايرن امروز بسيارى از بازيكنان مخالف كوواچ هستند و حتى 
روز شــنبه وقتى او از رختكن بيرون رفته عده  زيادى از بازيكنان بايرن علناً پشت 

سر او صحبت كرده اند.

ويالى: يك سال است با سرطان مى جنگم
ورزش: جانلوكا ويالى، مهاجم سابق تيم ملى ايتاليا و باشگاه يوونتوس در مصاحبه اى 
با نشريه كوريره دلا سرا، تاييد كرد كه يك سال است با سرطان مى جنگد و داستان 
زندگى او مى تواند الهام بخش خيلى از افرادى باشــد كه با شرايطى مشابه زندگى 
مى كنند. او گفت: در حال حاضر خوبم، در واقع خيلى خوب. يك سال شده و در اين 
مدت، وضعيت بدنى بسيار بدى داشتم، هر چند هنوز نمى دانم اين مسابقه چطور 
پايان مى يابد. زير لباس هايم، هميشه لباس هاى بزرگ مى پوشيدم تا كسى متوجه 

چيزى نشود. من هنوز همان شخصى بودم كه همه مى شناختند. 

 سه شنبه 6 آذر ليگ قهرمانان اروپا
 آ ا ك آتن - آژاكس

 ساعت: 21:25 زنده از شبكه ورزش

سهشنبه 6 آذر ليگ قهرمانان اروپا
 يوونتوس - والنسيا

 ساعت: 23:30 زنده از شبكه ورزش
سهشنبه 6 آذر ليگ قهرمانان اروپا

 رم - رئال مادريد
 ساعت: 23:30 زنده از شبكه سه

 چهارشنبه 7 آذر ليگ برتر واليبال
 شهردارى گنبد - كاله مازندران

 ساعت: 15:30 زنده از شبكه ورزش
 چهارشنبه 7 آذر فوتبال هفت نفره قهرمانى آسيا

 ايران - كره جنوبى
 ساعت: 18:00 زنده از شبكه ورزش
 چهارشنبه 7 آذر ليگ قهرمانان اروپا

 اتلتيكو مادريد - موناكو
 ساعت: 21:25 زنده از شبكه ورزش

 چهارشنبه 7 آذر ليگ قهرمانان اروپا
 تاتنهام - اينتر

 ساعت: 23:30 زنده از شبكه ورزش

ورزش در سيما

جواد رستم زاده: در حالى كه پرسپوليسى ها زخمى و تار 
و مار شده ليگ را آبرومندانه ادامه مى دهند اما زير پوست 
اين تيم خبرهايى است. بازيكنان از عملكرد مالى باشگاه در 
قبال اين جان فشــانى ها رضايت ندارند و به همين دليل 

دست به اعتصاب آرام زده اند. 
ديــروز در تمرين ريكاورى اين تيم بازيكنان با هماهنگى 
برانكــو تمرين نكردند. مرد كروات هم كه خود از قربانيان 
بد عهدى مديرعامل و مسئولان تيم است با آنها هم نوايى 

كرد و دست از كار كشيد. 
برانكــو گفت: بازيكنان من از تمرين كردن انصراف دادند، 
چرا كه گفتند مشــكلات زياد است و پرداختى ها از سوى 

باشگاه به موقع انجام نشده است. آنها از شرايط شان راضى 
نيستند. واقعاً نمى دانم در آينده چه پيش مى آيد. بازيكنان 
مدعى هســتند هنوز طلب زيادى از باشگاه دارند. تلاش 
زيادى از سوى باشگاه براى حل مشكلات صورت گرفت، 

اما در كل هنوز بدهى ها باقى مانده است.

*به خاطر هواداران يا ...
اما در اين بين سيدجلال حسينى كاپيتان تيم پرسپوليس 
روى ديگر سكه را نشان داد و مدعى شد اين كار را به خاطر 
هواداران انجام داده اند و از مسئولان خواست كه به مسئله 

پرسپوليس ورود كرده و از حق هواداران دفاع كنند.

در واقع حرف كاپيتان پرسپوليس خيلى غيرمستقيم به 
هواداران مربوط مى شود و منظور او اين است كه مشكلات 
مالى باعث خواهد شد بازيكنان نتوانند خوب كار كنند و 

اين باعث مى شود كه هواداران ناراحت شوند.

*پول ها كجاست؟
مــردان برانكو ديروز در حالى بابت مطالباتشــان اعتصاب 
كردند كه طبق مصاحبه چند روز پيش گرشاسبى اين تيم 
براى اولين بار بالغ بر 70 ميليارد تومان طلبكار اســت. هم 
از اسپانسرها و هم از كنفدراسيون فوتبال آسيا بابت صعود 
به فينال جام باشگاه ها. به اين موارد درآمد حاصل از بليت 

فروشــى هفتگى در آزادى را هم اضافه كنيد كه با حضور 
100 هزار نفرى هواداران در جام باشــگاه ها ســر به فلك 

مى كشد. 
در چنين شرايطى اعتصاب براى بى پولى كمى عجيب بنظر 
مى رســد و اين سوال ذهن را قلقلك مى دهد كه اين همه 
پول و طلب در كدام قســمت باشــگاه آب شده است؟ اگر 
بگوييم كه وصول پاداش AFC زمانبر است اما گرفتن پول از 
اسپانسر ها و درآمد حاصل از بليت فروشى كه سهل است. 
پس چگونه است كه نه برانكو حق و حقوقش را مى گيرد و 

نه بازيكنان راضى هستند؟ 

ايسنا: بازيكن نيجريه اى استقلال شايعاتى كه پيرامون او 
مبنى بر ترك اين تيم در نيم فصل نخســت وجود دارد را 

تكذيب كرد.
يكــى از بازيكنانى كه در ابتداى ليگ هجدهم با اميدهاى 
فراوان به جمع شاگردان شفر پيوست، الحاجى گرو، بازيكن 
نيجريه اى ســابق اوسترشوندز ســوئد بود اما اين بازيكن 

تاكنون دور از انتظار ظاهر شده و نتوانسته كيفيتى را كه 
از او انتظار مى رود به نمايش بگذارد. به همين دليل 
در برخى رسانه ها از گرو به عنوان يكى از بازيكنان 

حاضر در ليست خروج استقلال نام برده مى شود.
در هميــن راســتا، الحاجى گرو به تشــريح 

شرايطش در اســتقلال پرداخت و اظهار 
كرد: برخــلاف صحبت هاى مختلف، 

واقعا شــرايط من در استقلال 
فوق العاده  و  خوب  بســيار 

است. من در اين مدت 
تمام تمركــزم را روى 
و  گذاشــتم  تمريناتم 

براى عملكردى خوب در 

بازى هاى پيش رو اين روند را ادامه مى دهم.
بازيكن نيجريه اى اســتقلال در ادامه درباره شايعاتى كه 
پيرامون او در برخى رســانه ها و صفحات هوادارى وجود 
دارد و از ايــن بازيكن به عنوان يكى از بازيكنان خروجى 
اســتقلال در نيم فصل نام برده مى شود، توضيح داد: تمام 
اين صفحات هوادارى كه مشاهده كرديد، مطالب زيادى 
مى نويســند چون آن ها هوادار واقعى اســتقلال نيستند. 
دليلش هم مشــخص اســت. من مى دانم كه هواداران 
استقلال چه تماشاگران خوب و شگفت انگيزى دارد كه 

نه تنها در ايران بلكه در تمام جهان حضور دارند.
او افــزود: در نهايت وقتى مى بينم كه مطالب دروغ 
درباره من يا باشــگاه مى نويسند، تنها لبخند 
مى زنم چون هم من و هم باشگاه مى دانيم 
كه اين مطالب صحــت ندارند. من 
زمانى براى اين دروغ هاى مزخرف 
نــدارم. آن ها هيچ چيزى راجع به 
من نمى دانند چون من يك قرارداد 
سه ســاله با يك باشگاه فوق العاده 

دارم.

ورزش: مازيار ناظمى رئيس روابط عمومى و اطلاع رسانى 
وزارت ورزش و جوانان بعد از جلسه مجمع باشگاه استقلال 
و صحبــت هاى وزيــر ورزش و جوانان دربــاره واگذارى 

استقلال و پرسپوليس مطلبى را در توييتر منتشر كرد.
ناظمــى در اين باره نوشــت: مقدمات خصوصى شــدن 
استقلال و پرسپوليس در ســازمان خصوصى سازى آغاز 
شــده و بعد از تاييد هيئت وزيران كار با ســرعت و دقت 

پيش مى رود.
صحبت هاى ناظمى البته به اينجا ختم نمى شود و نكته 
جالب صحبت هاى او رقم احتمالى مزايده اين دو باشگاه 

است كه رقم احتمالى 500 ميليارد معرفى شده است.

در شــرايطى رقم 500 ميليارد تومان بــراى مزايده اين 
دو باشــگاه معرفى شده كه سرخابى ها تقريبا هيچ محل 
درآمدى به جز اسپانســر روى پيراهن خود ندارند و رقم 
بدهى هاى اين باشگاه ها نيز هنوز مشخص و نهايى نشده 
است. در گذشته نيز رقم غير كارشناسى كه براى اين دو 
باشگاه در نظر گرفته شــد، باعث شد تا سرخابى ها يك 
فصل بحرانى را در ليگ چهاردهم ســپرى كنند و هر دو 
تيم روزهاى بســيار سختى را در ميانه جدول با تغييرات 
زياد حامى مالى در جريان واگذارى داشتند و در نهايت نيز 
واگذارى انجام نشد و مجددا ممكن است اين اتفاق باعث 

ضربه زدن به دو باشگاه شود.

 درآمد سرخ ها سر به فلك مى كشد 

اعتصاب براى كدام بى پولى؟

 واكنش «گرو» به جدايى از استقلال: 

زمانى براى توجه به اين مزخرفات ندارم!

استقلال و پرسپوليس
قيمت پايه احتمالا 500 ميليارد

سينا حســينى : با اجراى قانون ممنوعيت به كارگيرى 
مديران بازنشســته در مناصب دولتــى، موضوع كنار رفتن 
مديران بازنشسته شاغل در حوزه مديريت هاى ورزشى نيز 
به صورت جدى مطرح شد تا ورزش ايران پس از سال ها با 
مديران بازنشسته خداحافظى كند تا به اين ترتيب تغييرات 
مديريتى در سطوح مختلف اجرايى شود. يكى از افرادى كه 
برابر قانون مجلس شوراى اسلامى بايد فعاليت خود در حوزه 
ورزش را خاتمه دهد، حميدرضا گرشاسبى مديرعامل باشگاه 
پرسپوليس بود، البته ماجراى كنار رفتن گرشاسبى از راس 
هرم مديريتى باشگاه پرسپوليس با حواشى زيادى همراه شد 
اما برابر قانون اين تغيير قطعى خواهد بود و بايستى تا پيش 
از فرا رســيدن پانزدهم آذرماه اين اتفاق رخ دهد تا قانون به 

درستى اجرا شود.

*گزينه بعدى كيست؟
هرچند هنوز وزير ورزش و جوانان براى انتخاب جانشــين 
گرشاسبى تصميم گيرى نكرده است اما گفته مى شود دو 
گزينه بيشتر از ساير گزينه ها براى اداره اين باشگاه شانس 

انتخاب دارند. منابع خبرى نزديك به وزارت ورزش و جوانان 
مدعى اند كه مهدى محمد نبى دبير كل ســابق فدراسيون 
فوتبال و قائم مقام مديرعامل ســابق باشگاه پرسپوليس و 
رضا درويش مديرعامل كنونى باشگاه سايپا جزو جدى ترين 
گزينه ها براى مديريت در باشگاه به شمار مى روند اما هنوز 
معلوم نيســت قرعه شانس به نام كدام يك از اين دو گزينه 
بيرون بيايد. البته برخى هم معتقدند كه پاى گزينه سومى 
هم در كار اســت كه هنوز به صورت رسمى رونمايى نشده 
است اما در شــرايط كنونى در حال رايزنى است تا شانس 

انتخابش نسبت به دو گزينه ديگر جدى تر شود.

*تلاش گرشاسبى براى ماندن
 نكته مهم و حائز اهميت اينجاست كه مديرعامل كنونى و 
بازنشسته پرسپوليس هم ميلى براى خروج از دايره قدرت 
ندارد به همين دليل در تلاش است با استفاده از اهرم رسانه 
اى كــه در اختيار دارد زمينه را بــه گونه اى فراهم كند تا 
همچنان به عنوان مدير عامل پرسپوليس فعاليت كند از اين 
رو ماجراى طرح خصوصى ســازى باشــگاه از سوى وى در 

رســانه هاى همسو به وى مطرح شد تا اينگونه وانمود شود 
كه وى شامل حال قانون بازنشستگى نمى شود اما بعيد به 
نظر مى رســد پس از حواشى به وجود آمده مبنى بر ادامه 
فعاليت مهدى تاج در فدراسيون فوتبال مسعود سلطانى فر 
چنين ريسكى را به جان بخرد تا يك بازنشسته ديگر را در 

ورزش ايران نگه دارد.

*نبرد توئيترى
امــا فارغ از اين مباحث جدل حاميــان كانديداها براى بالا 
بردن شــانس گزينه مورد حمايت خود در نوع خود جالب 
توجه است، حاميان يكى از گزينه هاى مديريت در باشگاه 
پرسپوليس براى اينكه شــانس كانديداى خود را به شكل 
ويژه اى افزايش دهد سناريو تخريب رقيب را در شبكه هاى 
اجتماعى به راه انداخته اســت تــا به اين ترتيب رقيب را از 

صحنه خارج كنند.
دامنه درگيرى ها و تنش ها از توئيتر آغاز شــد، توئيت هاى 
پى در پى موافقان و مخالفان كانديداها باعث شــد جنجال 
بزرگى به وجود بيايد تا هشتگ نه به تغييرات در پرسپوليس 

به راه بيفتد امــا اصرار نمايندگان مجلس و اعمال فشــار 
بهارستان براى اجراى قانون منع فعاليت بازنشستگان باعث 

شد موضوع با هجان بيشترى دنبال شود.

*حربه خصوصى سازى
در همين كش و قوس مازيار ناظمى مديركل روابط عمومى 
وزارت ورزش و جوانــان ظهر ديروز در توئيتى مدعى شــد 
مراحل واگذارى دو باشگاه استقلال و پرسپوليس به صورت 
جــدى دنبال مى شــود و به زودى اين اتفــاق رخ خواهد 
داد، با ارســال اين توئيت شــائبه براى تلاش وزارت ورزش 
و جوانان براى باقى ماندن گرشاســبى شدت گرفت اما بنا 
به گفته نمايندگان مجلس اگر باشــگاه ها و فدراسيون ها 
به عنوان بخش خصوصى قلمداد شــوند حق اســتفاده از 
هيــچ امكانات و منابع دولتــى را ندارند در غير اين صورت 
به عنوان متخلف به دســتگاه قضايى معرفى خواهند شــد 
حالا بايد ديد با اين شرايط چه اتفاقى در روزهاى باقيمانده 
تا پانزدهم آذرماه براى مديريت باشــگاه پرســپوليس رخ 

خواهد داد.

اميرمحمد ســلطانپور: هفته پنجم از دور 
گروهــى ليگ قهرمانان اروپا امشــب و فردا با 
برگزارى شــانزده ديدار پيگيرى خواهد شــد. 
امشب شاهد مســابقات گروه E تا H خواهيم 
بود جايــى كه در مهمتريــن ديدارها ليون با 
من ســيتى، رم با رئال مادريــد و يوونتوس با 

والنسيا ديدار خواهند كرد. 

گروه E: بايرن و تنها يك قدم تا صعود
در اين گروه امشــب از ســاعت 23:30 بايرن 
مونيــخ در آليانزآرنا ميزبان بنفيكا خواهد بود، 
جايى كه بايرن با كسب يك تساوى نيز صعود 

خود به دور حذفى را قطعى خواهد كرد. 
شاگردان كوواچ كه شــرايط خوبى در بوندس 
ليگا نداشــته و تا اينجا 9امتيــاز از دورتموند 
صدرنشين عقب افتاده اند مى دانند كه اروپا را 

بايد جدى تر از قبل دنبال كنند.
در ديگر بازى اين گروه نيز آاك آتن با آژاكس 

مصاف خواهد داد. 
نماينده هلند اين فصل بسيار خوب كار كرده 
و بــا 8امتياز از چهار بازى شــانس دوم صعود 
محســوب مى شــود اما آتنى ها نيز اميدوارند 
با كســب پيــروزى مقابــل آژاكس شــانس 
خــود براى صعود بــه ليگ اروپــا را زنده نگه 

دارند.
گروه F: پپ براى انتقام به فرانسه مى رود

تاريكتريــن بخش اين فصل منچسترســيتى 
شكست خانگى مقابل المپيك ليون در اولين 

بازى ليگ قهرمانان بوده اســت. ســيتى بعد 
از آن باخت در تمامــى رقابت ها تنها يك بار 
متوقف شده و به شكلى عجيب تنها دو گل را 
دريافت كرده اند اما مسلما مراقب خواهند بود 

كه دوباره اسير ضد حمله هاى فكير و ممفيس 
نشوند. در اين گروه سيتى با 9امتياز شانس اول 
صعود است و ليون با 6امتياز در تعقيب آن ها 
به سر مى برد. در اين گروه هوفنهايم و شاختار 

دونتسك نيز با سه و دو امتياز هنوز براى صعود 
اميدهاى كمرنگى دارند كه امشب يكى از آن ها 

از گردونه رقابت ها حذف خواهد شد.

گروه G: مسابقه تعيين سرگروه
گروه G امشب شاهد تقابل دو تيم صدرنشين 
اين گروه يعنى رئال مادريد و رم اســت جايى 
كه آن ها با كسب 9امتياز تقريبا صعود خود به 
دور بعدى را قطعى كرده اند، اما قرار گرفتن در 
رتبه اول و برخورد با قرعه اى آســان تر در دور 
بعد مسلما انگيزه هاى زيادى براى هر دو تيم 
در راه پيروزى در بازى امشب را به آن ها تزريق 
خواهد كرد. در اين گروه ويكتوريا پلژن قطعا به 
دور بعدى نخواهد رفت اما مى تواند با پيروزى 
مقابل زسكا مسكو اميدهايش را براى صعود به 

يورو ليگ زنده نگه دارد.

گروه H: يك پاى يونايتــد و يووه در دور 
يك شانزدهم

امشــب يوونتوس در حالــى در تورين ميزبان 
والنســيا اســت كه در بازى رفت در اسپانيا به 
راحتى در حالى كه رونالدو را نيز به دليل اخراج 
از دست داده بود مقابل اين تيم 2-0 به پيروزى 
رسيده بود. بانوى پير با يك تساوى نيز كار خود 
در راه صعــود را در فاصلــه يك هفته مانده به 
پايان دور گروهى قطعى مى كند. در ديگر بازى 
نيز منچستريونايتد كه در ليگ شرايط خوبى 
را سپرى نمى كند در اولدترافورد بازى آسانى 
مقابل يانگ بويز سوئيس خواهد داشت؛ جايى 
كه با كســب پيروزى و احتمال بالاى از دست 
رفتن امتياز براى والنسيا، آن ها نيز صعود خود 

به مرحله حذفى را قطعى كنند.

 هفته پنجم دور گروهى ليگ قهرمانان اروپا

غول ها در آستـــانه صعود! 

ورزش: مجمع فدراســيون وزنه بردارى روز 7 ارديبهشت 
سال آينده برگزار خواهد شد تا صاحبان راى و نظر در اين 
مجمع با آراى خود، يا على مرادى را در ســمت قبلى ابقا 
كنند و يا رئيس ديگرى را بر صندلى رياســت فدراسيون 

قرار دهند.
همچنين فرايند ثبت نام نامزدهاى انتخاباتى براى رياست 
فدراسيون وزنه بردارى نيز طبق قانون مى بايست 75 روز 
قبل از مجمع انتخابات آغاز شود و افرادى كه خودشان را 
گزينه مناســبى براى در دست گرفتن سكان رياست اين 

رشته پرافتخار و مدال آور مى دانند، وارد گود شوند.
حــال با توجه به اين مســايل از  منابع و محافل مختلف 
وزنه بــردارى خبرهايى از احتمال مهندســى انتخابات و 
چيدمان افراد براى كسب آراى بيشتر از سوى على مرادى 
به گوش مى رســد. اظهارات ضد و نقيضى كه با توجه به 
بلاتكليفى بسيارى از هيئت هاى وزنه بردارى در استان هاى 
مختلــف و عدم انتخاب رئيس براى اداره آنها، رنگ و بوى 

واقعيت به خود گرفته است.
هم اكنون از مجموع 31 اســتان  كشــور، چيزى حدود 
يك چهارم كل هيئت هاى اســتانهاى مختلف توســط 
سرپرســت اداره مى شوند و برخى از آنها حتى نزديك به 
يكسال اســت كه رئيس ندارند. به عنوان مثال مى توان 
از هيئت  هاى استان هايى مثل خراسان رضوى، كرمانشاه، 
هرمزگان، چهارمحال و بختيارى، قزوين، ايلام، مركزى و 

كهگيلويه و بويراحمد همچنان توسط سرپرست نام برد.
اكثر اين هيئت ها در حالى محكوم به اين وضعيت شده اند 

كه برخى منتقدان فدراسيون وزنه بردارى و شخص على 
مرادى براى در دست گرفتن سكان رياست وارد گود شده 
بودند و طبيعتا على مرادى نيز ترجيح داده براى اطمينان 
در كسب راى از اين هيئت ها فعلا كار را با سرپرست ادامه 
دهد، چرا كه سرپرست هيئت هاى وزنه بردارى طبق قانون 
حق راى ندارند و چه چيزى بهتر از اينكه على مرادى با اين 
روش مخالفان و منتقدان خود در برخى استان ها را از حق 
راى محروم كند. مرادى به خوبى مى داند انتخاب رئيس 
در اين هيئت ها كه بعضا از منتقدان او هستند به معناى 
از دست رفتن راى آن استان و در نهايت رفتن او از عرصه 

رياست فدراسيون است.
از ســويى ديگر مرادى چندان هم بيكار نمانده و فقط به 
سراغ انتخاب رئيس هيئت هايى مى رود كه مطمئن است 
رئيس انتخابى از حاميان اوســت و مى تواند در انتخابات 

مجمع، راى موافق و مورد نظر  او را در صندوق بيندازد.
آنچه مسلم است طبق اظهارات برخى از اهالى وزنه بردارى، 
گويا رئيس فدراســيون در حال مهندسى انتخابات براى 
كسب آراى لازم و ابقا در سمت خود است و قصد دارد به 
هر شكل ممكن، سايه سنگين منتقدان خود را از رياست 

هيئت هاى استانها بردارد.
به هر حال واقعيت اين ماجرا هر چه كه هست فعلا دليل 
تعلل و بى توجهى فدراسيون وزنه بردارى به هيئت هاى 
بلاتكليف، همچنان بر اهالى اين رشــته المپيكى مبهم و 
عجيب است كه همين موضوع بر شائبه مهندسى انتخابات 

از سوى على مرادى دامن مى زند.

فارس: دبير فدراسيون تيراندازى گفت: وزارت دفاع به ما 
اجازه داده براى ورود سلاح و مهمات، سفارشات خودمان 

را ثبت كنيم.
رضا ملك محمدى گفت: با ابراهيم اينانلو صحبت كرديم 
و او به عنوان مســئول كادر مربيان معرفى شد. قرار است 
مريم طالبى و رضايى نيز با او كار كنند. تلاش ما اين است 
مربى خارجى جذب كنيم و اين را هم به اينانلو گفته ايم. 
به همين دليل بعــد از جذب مربى خارجى، كادر مربيان 
را تقويــت مى كنيم. وى گفــت: وزارت دفاع به ما گفته 
سفارشات را ثبت كنيم. درها براى ورود فشنگ و مهمات 
باز شــده و حالا ما بايد مذاكرات را آغاز كنيم. ممانعت ها 
برطرف شده است. برنامه اين است براى كارهاى مبتدى و 
تمرينات داخلى از فشنگ ايرانى و براى كارهاى حرفه اى 

از فشنگ خارجى استفاده كنيم.
وى گفت: اگر قرار است بدون آمادگى به مسابقات جهانى 

برويم، نرويم بهتر است. ما اول بايد با فشنگ خوب تمرين 
كنيم تا بتوانيم به مسابقات بين المللى اعزام شويم. با اين 
شرايط به نظر مى رسد بايد برخى از اعزامات را فداى سلاح 

و مهمات كنيم.

*نكونام نامزد بهترين تيرانداز سال 
فدراسيون جهانى تيراندازى در بخش مردان و زنان اسامى 
نامزدهاى بهترين ورزشكاران سال را اعلام كرده كه از ايران 
نام اميرمحمد نكونام به چشــم مى خورد.اين ورزشكار در 
مســابقات جهانى تيراندازى كه بــه ميزبانى كره جنوبى 
بلافاصله بعد از بازى هاى آســيايى برگزار شــد، 4 مدال 
رنگارنگ در انفرادى، تيمى و ميكس تفنگ بادى و ســه 

وضعيت كسب كرد.
در بخش مردان 23 ورزشــكار از كشورهاى مختلف نامزد 

جايزه بهترين ورزشكار هستند.

 هيئت هايى كه هنوز بلاتكليف هستند؛

شائبه مهندسى انتخابات
از سوى رئيس فدراسيون وزنه بردارى

 حل ممانعت هاى واردات فشنگ و مهمات 

خشاب هاى ملى پوشان پر شد

ورزش: ســرمربى تيم ملى فوتبال در گفت وگو با رسانه هاى 
ايرانى درباره خاطرات تلخ و شــيرينش از بازى هاى تيم ملى، 

كار سخت در جام ملت ها و برنامه هاى تيم ملى صحبت كرد.
كارلوس كى روش درباره بهترين پيــروزى كه در خاطر دارد ، 
توضيح داد: در فوتبال پيروزى، بهترين دارو اســت و هر كدام 
ارزش خــودش را دارد اما پيروزى مقابل قطر قبل از صعود به 
جــام جهانى 2014 برزيل و در ادامه پيروزى برابر كره جنوبى 
در اولسان بهترين پيروزى ما بود زيرا آن بازى ها نقطه بازگشتى 
براى ما بود.او درباره اين كه چه شكســت هايى را در ذهن دارد 

هم گفت: باخت مقابل لبنان و باخت به ازبكستان در تهران از 
تلخ ترين شكست ها براى ما بود. او درباره اين كه آيا براى ديدار 
برابر آرژانتين و اسپانيا حسرت مى خورد، گفت: باختيم اما درون 
خودمان راضى بوديم چون مى دانستيم كار خوبى انجام داديم. 
فوتبال به جزئيات كوچك مربوط است. در شغل ما جايى براى 
اشتباه نيست اما فكر مى كنم بازى هايى مثل آرژانتين و اسپانيا 
و پرتغال داورى منصفانه نبود. آن باخت ها در گلويم گير كرده 

است. باخت مقابل عراق هنوز در گلويم است. 

*فكر مى كردم بعد از جام جهانى حمايت شوم
كارلــوس كى روش گفــت: بعد از جام جهانــى فكر مى كردم 
حمايتى وجود دارد و قرار اســت پيشنهاد تمديد قرارداد چهار 
ساله باشد اما متوجه شدم كه اين پيشنهاد تا جام ملت هاست. 
من برنامه ام را با فدراسيون ادامه خواهم داد و اما كسانى هستند 
كه نمى خواهند من با سرمربى پرسپوليس (برانكو ايوانكوويچ) 
همكارى كنم چون براى مربيان ديگرى برنامه دارند. آرزوى من 
موفقيت تيم ملى ايران در همه مسابقات است اما اكنون آرزويم 
اين است كه با تيم ملى در فينال جام ملت ها حضور پيدا كنم و 

بعد از جام ملت ها من هم مى روم دنبال زندگى ام.

*مربى بعدى تيم ملى مشخص است
او در ادامه با كنايه گفت: مربى بعدى تيم ملى مشــخص شده 
اســت؛ همان كه هفته قبل گفت من اخراج مى شوم و سپس 
تكذيب كرد! البته الان نوبت جشــن است. ما اردويى پيش از 
جام ملت ها در قطر خواهيم داشت و بازى هايى با قطر و لبنان 
خواهيم كرد. بسيارى از تيم ها قبول نمى كنند با ما بازى كنند 

و تيم هايى كه پيشنهاد ما را مى پذيرند بايد هزينه زيادى براى 
حضور آن ها در ايران پرداخت كنيم.

*تغيير تفكر در تيم ملى دستاورد من براى ايران بود
سرمربى تيم ملى فوتبال ايران در پاسخ به اين سوال كه مهم ترين 
ميراث او در هشت سال گذشته، در فوتبال ايران چه بوده است، 
يادآور شــد: براى شخص من دشــوارترين كارى كه براى انجام 
آن اجبار داشتم، تغيير تفكر رايج در تيم ملى بود. وقتى به تيم 
ملى آمدم بعضى از بازيكنان فكر مى كردند كارت اعتبارى دائم 

دارند كه به وسيله آن هميشه در تيم ملى حضور خواهند داشت. 
وقتى وارد ايران شــدم، بزرگ ترين چالشى كه داشتم، اين بود 
كه تا ليســت تيم ملى اعلام مى شد، يكسرى از مربيان نزديك 
به من يا اصحاب رســانه يا اعضاى هيئت مديره مى گفتند اى 
واى ما فقط پنج بازيكن از اســتقلال و پرســپوليس داريم و به 
مشكل برمى خوريم! اين بزرگ ترين مشكل من بود. فكر مى كنم 
بزرگ ترين ميراث اين است كه تيم ملى متعلق به كسى نيست و 
در عين حال متعلق به همه است. تيم ملى متعلق به ارزش ها و 

كسانى است كه شايستگى حضور در اين تيم را دارند.

*تجارت هاى حاشيه اى
او ادامه داد: با اين تفكر كه از تيم قهرمان بايد بيشترين بازيكن 
را دعوت كرد، مخالفم. اين تفكر در ذهن من جايى ندارد. افرادى 
كه به اين گونه روش ها پايبند هســتند به تجارت هاى حاشيه 
وصل هستند يا شجاعت و شهامت لازم براى دعوت از بهترين 
بازيكنان را ندارند. مطمئنا ما هم اشتباه مى كنيم و امكان دارد 
در آينده هم اشتباه كنيم. در ســال 2011 كه به ايران آمدم، 
براى دعوت از 23 بازيكن به مشــكل برمى خورديم چون اين 
تعداد بازيكن خوب نداشتيم. بزرگ ترين ميراث اين است كه كار 

مربى بعدى براى 10 سال آينده سهل و آسان است.
كى روش گفت: در حال حاضر ما حداقل 36 بازيكن داريم كه 
همگى استحقاق و لياقت لازم براى حضور در تيم ملى را دارند. 
آقاى اوسيانو تمام موهاى خود را براى انتخاب بازيكنان از دست 
داده و موهاى من هم در حال ريختن اســت از امروز تا 26 آذر 
بزرگ ترين هدفمان اين است كه منصفانه ترين تصميم ها را براى 

انتخاب بازيكنان و اسامى نهايى براى جام ملت ها بگيريم.

مهر: زمان تعيين شــده براى ثبت نــام كانديداهاى انتخابات 
فدراسيون هندبال به نيمه رسيده است؛ تا اين زمان برخى فقط 

فرم  دريافت كرده اند و تنها يك نفر ثبت  نام كرده است.
 پس از قبول استعفاى عليرضا رحيمى رئيس فدراسيون هندبال 
كه در راستاى اجراى قانون منع به كارگيرى بازنشسته ها صورت 
گرفت، وزارت ورزش رمضانعلى دولو را به عنوان سرپرست اين 

فدراسيون منصوب كرد.
طبــق اعلام وزارت ورزش و جوانــان نفراتى كه قصد دارند در 
انتخابات اين فدراسيون براى احراز پست رياست شركت كنند 

فرصت دارند از 26 آبان تا 10 آذرماه به محل اين فدراســيون 
مراجعــه كرده و بــا پركردن فرم هــا و ارائه مدارك رســما 

ثبت نام كنند.
امــا با وجود اينكه نيمى از اين زمان گذشــته تنها يك نفر به 
صورت قطعى و رسمى براى شركت در انتخابات اعلام آمادگى 
كرده اســت در حاليكه فرم  نام نويسى توسط برخى ديگر از 
متقاضيان حضور در انتخابات هم دريافت شــده اما تكميل و 

ارائه نشده است. 

رمضانعلى دولو سرپرست فدراسيون هندبال گفت: دبير مجمع 
اين روزها در فدراسيون هست و كار ثبت نام را انجام مى دهد. 
تا امروز برخى از دوســتان اهالى هندبال آمده اند و مدارك و 
فرم ها را دريافت كرده اند اما كسى هنوز ثبت نام خود را قطعى 

نكرده است.
وى در پاســخ به اين سوال كه شنيده شــده يكى از فرزندان 
روساى سابق فدراسيون ثبت نام خود را قطعى كرده نيز بيان 
داشــت: البته ايشان آمده وثبت نام كرده اما دوستان هندبالى 

خير .

سرپرســت فدراسيون گفت: احتمال مى دهم در اين چند روز 
آخر ثبت نام، حضور نفرات كانديدا بيشتر شود. البته به نظر من 
اين مســئله خوشايندى نيست چرا كه اگر كسى استراتژى يا 
هدفى براى ثبت نام و شركت در انتخابات اين فدراسيون يا هر 
فدراسيون ديگرى را دارد مطمئنا اين هدف و برنامه را از روز اول 
داشته و مى تواند از روز اول اقدام به ثبت نام كند اما در بسيارى 
از فدراســيون ها مى بينيم كه نفرات در روزهاى آخر مراجعه 

كرده وبراى حضور در انتخابات ثبت نام مى كنند.
 

كى روش در گفت وگو با رسانه هاى ايرانى: 

 بعد از جام ملت ها 
مى روم دنبال زندگى ام

 متقاضيان فقط فرم گرفتند

پسرِ رئيس 
تنها كانديداى انتخابات هندبال!

 صندلى مديرعاملى پرسپوليس
 به چه كسى مى رسد؟

جنگ قدرت
در اردوگاه سرخ

تيممان به اعتماد به نفس خوبى رسيده است

گل محمدى: مشكلاتى داريم 
كه پيش پا افتاده است

ورزش: ســرمربى تيم فوتبال پديده خراســان گفت: تيم ما 
مشكلاتى از نظر امكانات اوليه مانند توپ،  لباس و زمين تمرين 
دارد. يحيى گل محمدى درباره شــرايط تيم پديده و وضعيت 
مالى اين تيم توضيح داد: خدا را شكر با توجه به نتايج خوبى كه 
در چند هفته گذشته كسب كرده ايم و در بالاى جدول حضور 

داريم به لحاظ جدولى وضع مان خوب اســت، اما مشكلاتى به 
لحاظ امكانات اوليه مانند توپ، لباس و زمين تمرين داريم كه 
تيم مان را آزار مى دهد. به هرحال بازيكنان با اين مشكلات مبارزه 
مى كنند. مشكلات ما پيش پا افتاده است. البته برخى از مسائل 
هم در هفته هاى گذشته حل شده و مسئولان كمك كرده اند، اما 
اكنون همان طور كه گفتم مشكلاتى مانند لباس،  توپ و زمين 
تمرين داريم. وى در ادامه افزود: اعضاى تيم با تمام مشكلاتى 
كه دارند تمرين مى كنند و خدا را شكر تيم مان به اعتمادبه نفس 
خوبى رســيده و بچه ها به اين باور رســيده اند كه هر تيمى را 
مى توانند شكست دهند. اين موضوع در فوتبال بسيار مهم است. 

جا دارد از حمايت هوادارانمان در چند هفته گذشته هم تشكر 
كنم كه به ورزشگاه آمدند و تيم خود را تشويق كردند.

سرمربى تيم فوتبال پديده در مورد بدهى اين باشگاه به بازيكنان 
خارجى و تهديد كســر امتياز از اين تيم تصريح كرد: متأسفانه 
هنوز اين مشــكل را داريم و نتوانسته ايم با بازيكن خارجى مان 
تسويه حساب كنيم. ما هم اين ترس را داريم كه خدايى ناكرده 
باز هم از تيممان امتياز كسر شود. اميدوارم بزودى اين مشكل 

هم حل شود و زحمات بچه ها هدر نرود.
گل محمدى در رابطه با اينكه قرار بود باشــگاه پديده به بخش 
خصوصى واگذار شــود، گفت: بله، قرار بــود اين اتفاق بيفتد. 

صحبت هاى كلى هم در اين زمينه انجام شده است، اما پروسه 
واگذارى باشگاه به بخش خصوصى زمانبر است. اگر همه كمك 

كنند فكر كنم طى يك يا دو هفته آينده اين اتفاق رخ دهد. 
وى در ادامــه تصريح كرد: در هر صورت نگرانى هايى در تيم ما 
وجود دارد. بخشى از مشكلات حل شده است، اما اكنون نزديك 
به نيم فصل هســتيم و بايد 20 درصد ديگر از قرارداد بازيكنان 
پرداخت شود. بحث ديگر هم پيشنهاداتى است كه در نيم فصل 
به بازيكنان ما خواهد رسيد و درست است آن ها قرارداد دارند، 
اما به لحاظ ذهنى بايد آرامش داشــته باشند. اگر نتوانيم اين 

مسائل را مديريت كنيم مشكلات به تيم ضربه خواهد زد.
نيجريه اى ســابق اوسترشوندز ســوئد بود اما اين بازيكن 

تاكنون دور از انتظار ظاهر شده و نتوانسته كيفيتى را كه 
از او انتظار مى رود به نمايش بگذارد. به همين دليل 
در برخى رسانه ها از گرو به عنوان يكى از بازيكنان 

حاضر در ليست خروج استقلال نام برده مى شود.
در هميــن راســتا، الحاجى گرو به تشــريح 

شرايطش در اســتقلال پرداخت و اظهار 
كرد: برخــلاف صحبت هاى مختلف، 

واقعا شــرايط من در استقلال 
فوق العاده  و  خوب  بســيار 

است. من در اين مدت 
تمام تمركــزم را روى 
و  گذاشــتم  تمريناتم 

براى عملكردى خوب در 

اين صفحات هوادارى كه مشاهده كرديد، مطالب زيادى 
مى نويســند چون آن ها هوادار واقعى اســتقلال نيستند. 
دليلش هم مشــخص اســت. من مى دانم كه هواداران 
استقلال چه تماشاگران خوب و شگفت انگيزى دارد كه 

نه تنها در ايران بلكه در تمام جهان حضور دارند.
او افــزود: در نهايت وقتى مى بينم كه مطالب دروغ 
درباره من يا باشــگاه مى نويسند، تنها لبخند 
مى زنم چون هم من و هم باشگاه مى دانيم 
كه اين مطالب صحــت ندارند. من 
زمانى براى اين دروغ هاى مزخرف 
نــدارم. آن ها هيچ چيزى راجع به 
من نمى دانند چون من يك قرارداد 
سه ســاله با يك باشگاه فوق العاده 

دارم.
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ادب و هنر

خبر

انتشار كتاب «حقايق ايران» در تركيه
فارس: پس از ترجمه و انتشار كتاب هايى 
مانند «همه سيزده ســالگى ام» (داستان 
زندگى «مهدى طحانيان» جوان ترين آزاده 
ايرانى كشورمان)، «آن بيست و سه نفر» 
(خاطرات 23 نوجوان كه توســط ارتش 
بعث در عمليات بيت المقدس به اسارت 
درآمدند) و همچنين «دختر شينا» (يكى از 
پرفروش ترين آثار دفاع مقدس) در تركيه، 
حالا كتاب «حقايق ايران در سخنرانى هاى 
آيت االله خامنه اى» از سوى يكى از چهار ناشر شاخص تركيه روانه بازار كتاب 
مى شود. كتابى كه مترجمش مى گويد آن را در پى كنجكاوى مردم كشورش 
درباره دلايل مقاومت و پيروزى 40 ساله جمهورى اسلامى گرد آورده است.

بداهه سرايى حلقه ادبى «مجاز» براى كودكان يمن
باشگاه خبرنگاران: شاعران حلقه ادبى 
«مجاز» در تازه ترين بداهه ســرايى خود 
اشــعارى را براى كودكان يمن سرودند. 
در اين حلقه ادبى شاعرانى چون: پيمان 
طالبى،  نفيســه سادات موســوى، رباب 
كلامــى فرد، علــى شــيخ زاده، ريحانه 
عسگرى و... به شعرخوانى پرداختند. آنچه 
پيش روى شما قرار دارد گزيده اى از شعر 

يكى از شاعران حلقه ادبى مجاز است:
فتاده است غمى باز هم به جان يمن
چه آمده به سر جمع كودكان يمن؟

صداى ناله مظلوم مى رسد به خدا
اگرچه كر شده دنيا بر اين فغان يمن

دوباره ناله برآمد ز شيعيان اسير
ميان آتش و دودند كودكان يمن

نه گوش ها به صدايش نه چشم ها بينا
نمى رسد به كسى دردِ بى امان يمن

و غنچه اى شده پرپر به دامن مادر
ستاره اى است كه خفته به كهكشان يمن

به دست مهر برآييد و جان به او بدهيد
كه زندگى بكند طفل نيمه جان يمن
نفس گرفته لبِ تشنه مى شود پر پر
گرسنه كودكى از بين كودكان يمن

گفت وگو با بهمن نامور مطلق، سرپرست دانشگاه هنرهاى اسلامى ايرانى استاد محمود فرشچيان

به جنگ غول كنكور با احياى نظام استاد شاگردى
 اين اولين بار است كه دانشگاهى به نام يكى 
از مفاخر فرهنگى تأسيس مى شود و تا آنجا كه 
مى دانيم هيچ مدلى براى آن وجود ندارد. البته 
در روز افتتاحيــه در مورد ارائه الگويى بومى 
براى اداره اين دانشگاه صحبت كرديد؛ لطفاً در 
مورد الگوى بومى توضيحات بيشترى بدهيد؟ 

 به نكته خوبى اشاره كرديد. در اين مورد، هيچ مدل 
داخلى يا خارجى نداريم، افتتاح اين دانشگاه به نام 
يكى از مفاخر هنرى و فرهنگى كشور ابتكارى بود 
كه از بطن نياز جامعه به آن رسيديم. از طرفى بخش 
هنرهاى اصيل و ســنتى، يكى از بخش هاى مهم 
فرهنگى جامعه ماســت كه متأسفانه باوجود اينكه 
هويت زيبايى شناسى و اصالت يك جامعه را تشكيل 
مى دهد، بسيار مغفول مانده است. اشتباهى كه در 
اين بخش داشته و داريم اين است كه فكر مى كنيم 
هنر را هم مى توانيم مثل تكنولوژى يا مسائلى از اين 
دســت وارد كنيم و از اين راه توسعه پيدا كنيم. در 
حوزه علوم انسانى اصلاً اين طور نيست. هنر بايد در 
دل يك سرزمين مثل سرزمين ما ايجاد شود و اگر 
چيزى هم از كشورهاى ديگر اقتباس مى شود بايد «از 
آن خود» شــود و رنگ و بوى ايرانى بگيرد؛ اين گونه 
است كه هويت هنرى و فرهنگى يك كشور از بين 
نمى رود. در گذشته محصولاتى غربى برآمده از هنر 
كشــورهاى ديگر به ايران آمد اما اين ساختار غربى 
متناســب با محصولات ايرانى نبود. همين موجب 
شــد در فرهنگســتان هنر به فكر ايجاد و ساخت 
ساختارهاى مناسب بيفتيم. پس از آن به اين نكته 
رسيديم كه بايد نظام استاد شاگردى كه در سنت و 
فرهنگ كشور ما بوده دوباره احيا شود؛ اما نه به همان 
شكل گذشته. بنابراين قرار شد اين ساختار را در كنار 
آموزه هاى امروزى به كار بگيريم و از تجربيات جهانى 
نيز استفاده كنيم. در واقع اين دانشگاه، پيوندى است 
ميان گذشته و حال ايران و تجربيات اصيل داخلى 

و خارجى. 

 وقتى مى گوييم بومى يعنى الگويى را خارج 
از كشور اقتباس نكنيم، درست است؟ 

بله، بومى يعنى الگويى كه بخواهيم خارج از منطقه 
و محله و كشــور اقتباس كنيم وجود نــدارد. آن 
الگوها مناسب برنامه ما نيســتند و ما قرار نيست 
همان هنرها و هنرمندان را تربيت كنيم؛ اتفاقى كه 
اكنون در دانشــگاه هاى ديگر رخ مى دهد. شايد در 
رشته هاى فنى و علوم انسانى بتوان الگو گرفت اما 
در مورد هنر چون هنر و زيبايى شناســى از عناصر 
ذاتى يك جامعه اســت، الگويى نداريم كه در خارج 
از كشور باشــد. مى توانيم از تجربيات ديگران بهره 
ببريم اما نمى توانيم نهاد آموزشى خارج از كشور را 
به عنوان الگو محسوب كنيم و آن را در ايران تكثير 
كنيم تا زيبايى شناسى خودمان را گسترش دهيم؛ 

براى همين چاره اى جز ساخت الگوى بومى نداريم. 

 اين الگوى بومى چگونه ساخته مى شود؟ 
بايد از تجربيات ديگران و از تجربيات گذشته خودمان 
مثل نظام استاد - شاگردى استفاده كنيم تا بتوانيم 
الگوى متناسب دوره جديد را ايجاد كنيم. حتى نظام 
آموزشى گذشته ما الگوى امروز ما نيست و بايد آن را 
به شكل امروزى احيا كنيم. براى رسيدن به اين الگو 
بايد از گذشته خود و تجربيات جهانى استفاده كنيم 
و همه اين ها را با روح زيبايى شناسى ايرانى در يك 
قالب جديد، نوين و پاسخگو به نيازهاى عصر امروز 

بريزيم تا به فرم و روح مطلوب دست پيدا كنيم.
 

 براى رسيدن به اين فرم تاكنون چه كرده ايد؟ 
ايــن صحبت هــا در پــى گفت وگــو و نظرات 
كارشناسى شده اساتيدى چون استاد فرشچيان 
ارائه شده است. ايشان مطالبى در مورد طراحى و 

نوع آموزش مى نويسند و مى فرستند؛ ضمن اينكه 
قرار است علاوه بر اســتفاده از نظرات اساتيدى 
كه هر روز با آن ها گفت وگو مى كنيم، همايشى 

با عنوان همايش اســتاد- شاگردى برگزار شود 
تــا در قالب اين همايش مســائل و فرصت هاى 
عصر حاضر را بررسى كنيم. نتيجه اين همايش 
مى توانــد در تدوين مبانى نظــرى و عملى اين 

دانشگاه به ما كمك كند. 

 مسائلى از قبيل نوع پذيرش دانشجو و 
آغاز به كار دانشگاه مشخص شده است؟ 

نوع پذيرش دانشــجو متفاوت از قوانين جارى 
است. اين طور نيست كه كنكورى برگزار شود و 
بر اساس كنكور عده اى پذيرش شوند. قرار است 
همان طور كه آموزش سينه به سينه و چهره به 
چهره انجام مى شود، گزينش هم چهره به چهره و 
با گفت وگو انجام شود. در حال حاضر كارگاه هايى 
فعاليت مى كنند كه اين كارگاه ها هم بخشى از 
فعاليت هاى دانشگاه اســت، اما پذيرش رسمى 
دانشــجو از ابتداى مهرماه خواهد بود. البته اين 

دانشگاه قرار اســت دوره هاى كوتاه مدتى مثل 
مدرسه تابستانى، دانشگاه تابستانى و يا دانشگاه 
بهاره داشــته باشــد كه براى هر كدام از اين ها 

برنامه ريزى هاى جدا صورت خواهد گرفت. 

 در ابتــدا بــر رشــته هاى نگارگرى، 
خوشنويســى و صنايع دســتى متمركز 
شده ايد. رشته هاى ديگر هم به اين تعداد 

اضافه خواهد شد؟ 
براى شروع بر اين رشته ها متمركز شديم چون 
نگارگرى، خوشنويسى و صنايع دستى رشته هاى 
اصلى هنرهاى سنتى هستند. اما معمارى سنتى، 
هنرهاى نمايشى سنتى، آواها و نماها و موسيقى 
سنتى هم رشته هاى ديگرى هستند كه در ادامه 
در اين دانشگاه تدريس خواهند شد؛ البته اين ها 
در دوره دوم راه اندازى مى شوند. هدف، حركتى 
آهسته و مطمئن است چون براى بنيان گذاران 
دانشــگاه هنر «استاد فرشــچيان» بيشتر جهت 
اهميت دارد، نه سرعت! اگر جهت بد باشد هر چه 

هم سرعت داشته باشيم به مقصود نمى رسيم.
  

 اگر روزى تفكر در مديريت كلان دانشگاه 
آزاد تغيير كند، چه تضمينى وجود دارد كه 
مديران تازه تر مشــى و روش سياسى يا 

فرهنگى ديگرى نداشته باشند؟
به خاطر همين مسئله مشغول نوشتن اسنادى 
هستيم تا دستخوش تغيير نشود. وظيفه داريم 
اسنادى تهيه و مصوب كنيم كه امكان تداوم اين 
فعاليت ها به صورت مطلوب وجود داشته باشد و 
كمتر دچار تغيير و كجروى شود. افتتاح دانشگاه 
استاد فرشچيان احترام به زنده هاست، آن هم در 
فرهنگى كه بيشتر به مرده پرستى مشهور است. 
خود من هرگز آدم جناحــى و حزبى نبوده ام و 
در اين دانشگاه هم قرار است فقط كار فرهنگى 
و هنرى انجام شــود. من از همه اســاتيد تقاضا 
مى كنم هر كمكى كه مى توانند به اين دانشگاه 
بكنند. نــگاه ما در اين دانشــگاه نگاهى ملى و 
برآمده از منافع فرهنگى كشــور است، نه منافع 
حزبى. خيلى از دوستان هم در مراسم افتتاحيه 
از تنوع چهره هايى كه حضور داشــتند متعجب 
شده بودند. نمى خواهيم شعار بدهيم و حرف هاى 
آنچنانى بزنيم، ولى اميد و قصد داريم كه شعبى 
را هم در برخى استان ها مثل اصفهان، آذربايجان، 
خراســان و حتى در برخى كشورها ايجاد كنيم 
و اين نظام آموزشــى را در كشور نهادينه كنيم. 
ما آدم هاى آكادميكى هستيم اما تابلوى اعضاى 
شوراى راهبردى انقلاب فرهنگى، ملى است. تا 
زمانى كه بتوانيم از اين شناســنامه دفاع كنيم، 
هستيم و كارمان را در اين دانشگاه پيش مى بريم.

برش

بايــد از تجربيــات ديگــران و از 
تجربيــات گذشــته خودمان مثل 
نظــام استادشــاگردى اســتفاده 
كنيم تا بتوانيم الگوى متناســب 
دوره جديــد را ايجاد كنيم. حتى 
نظام آموزشى گذشته هم الگوى 
كامل امروز ما نيست و بايد آن را 

به شكل امروزى احيا كنيم

 ادب و هنر / خديجه زمانيان  ســرانجام پس از كش و قوس هاى 
فراوان در مهرماه امســال دانشگاه هنرهاى اسلامى ايرانى استاد 

محمود فرشچيان با ساختار آموزشى متفاوت افتتاح شد. 
طرح اوليه ايجاد دانشگاه هنرهاى اسلامى ايرانى از سال ها پيش 
توسط اســتاد محمود فرشچيان مطرح شــد. او بر اين باور بود 
كه هنرهاى ســنتى مغفول مانده و بايد براى بقاى آن فكرى كرد. 
طرح كلى اين دانشــگاه بر اساس آموزش هاى استادشاگردى و با 
بهره گيرى از دستاوردهاى نوين در حوزه آموزش، ارائه و در شوراى 
عالى انقلاب فرهنگى تصويب شد. قرار است اين دانشگاه براساس 

نظام سنتى به فعاليت بپردازد و ساختار آموزشى آن نيز بر مبناى 
استادشاگردى باشد تا هنرمندان ايرانى و اسلامى را بر اين اساس 
آموزش دهد. اين دانشگاه در مرحله نخست داراى سه دانشكده 
نگارگرى و هنرهاى وابسته، دانشــكده هنرهاى خوشنويسى و 
دانشكده صنايع دستى است و در همين راستا فعاليت خواهد كرد.  
بهمن نامور مطلق سرپرست اين دانشــگاه كه از ابتدا به عنوان 
نماينده استاد فرشچيان براى تأسيس اين دانشگاه انتخاب شده 
بود، در گفت و گو با «قدس» از آنچه قرار است در اين دانشگاه اتفاق 

بيفتد و بيم و اميدهاى آن سخن مى گويد.
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با حضور وزير فرهنگ و ارشاد اسلامى
اولين سالن سينماى كودك در كشور افتتاح شد

سيما و سينما: اولين سينماى 
كودك كشور با دو سالن مجزا در 
پرديس سينمايى اطلس مشهد 
توســط وزير فرهنگ و ارشــاد 

اسلامى افتتاح شد.
ســيد عباس صالحى در مراسم 
افتتاح اولين سالن اختصاصى ويژه كودكان گفت: تخصصى شدن سينماها 

اتفاق بسيار مثبتى در حوزه فرهنگى است.
وى ادامه داد: اينكه يك پرديس سينمايى در مشهد توانسته در كمتر از 
يك سال به ركورد پرمخاطب ترين سينماى شهرستان ها در يك روز و به 

ميزان بالاى فروش در بين سينماهاى كشور برسد، جاى قدردانى دارد.
از ويژگى ســالن هاى اختصاصى كودكان مى توان به طراحى اختصاصى 
صندلى ها اشــاره كرد كه كودك مى تواند همراه با اسباب بازى و به روى 
صندلى هاى راحتى مناسب سن كودكان به تماشاى فيلم هاى ويژه خود 
بنشيند.اين ســالن از لحاظ رنگ بندى، نور، تصوير و صدا براى استفاده 

هرچه جذاب تر كودكان از فيلم ها طراحى شده است.

تهديد ميهمان آمريكايى جشنواره مقاومت
از سوى سفارت رژيم صهيونيستى

تسنيم: دن كوهن، مستنــدساز، 
روزنـامه نگــــار و خبـرنگــــار

RT America در واشــنگتن، 
در آســتانه سفرش به ايران براى 
شركت در جشــنواره بين المللى 
فيلم مقاومت از ســوى سفارت 
رژيم صهيونيســتى در آمريكا مورد اهانت و تهديد قرار گرفت. سفارت 
رژيم صهيونيستى در آمريكا خطاب به وى گفته بود «:اه. تو باعث رسوايى 
همه آمريكايى ها و يهودى ها هستى! انگار كه اختلال حواست (يا دوگانگى 
اعتقادى) باعث رى توييت شدنت توسط بنيانگذار انتفاضه الكترونيك شده، 
نه؟» با وجود آنكه كوهن و بلومنتال هر دو يهودى هستند، اما جشنواره 
فيلم هاى يهودى آتلانتا، اجازه شركت در بخش مسابقه خود را به آن ها 

نداد.
مســتند «كشتن غزه»، روايتگر شرايط ســخت زندگى اهالى غزه تحت 
محاصره صهيونيست هاست كه در جريان حمله اسرائيل به غزه در سال 

2014 ساخته شده است.

رضا استادى درباره وضعيت سريال هاى تلويزيون و 
حجم بالاى توليد مجموعه هاى تلويزيونى اظهار كرد: 
تلويزيون در همه جاى دنيا يك رســانه عام است و 
چنين رســانه اى كه مخاطبان عام دارد ناچار است 
حجم زيادى توليد داشته باشد، چراكه اگر مخاطب 
اين توليدات را در شــبكه داخلــى دنبال نكند به 
شبكه هاى خارجى روى آورده و نيازش را در رسانه 
ديگرى تأمين مى كند؛ بنابراين اينكه يك رسانه اى 
اين حجم از توليد را داشته باشد از نظر من اشكالى 
محسوب نمى شــود، اما نكته اى كه وجود دارد اين 
اســت كه رسانه هايى در اين بازار موفق هستند كه 
بتوانند تنــوع توليد را هم مدنظر قرار دهند. بخش 
عمده توليد از جايى ناشى مى شود كه رسانه بتواند 
محتواى متفاوت توليد كند، اما در كشور ما با وجود 
اقليم و فرهنگ هاى مختلفى كه مى تواند زمينه ساز 
توليد آثار متنوع باشد شاهد تنوع توليد نيستيم. به 
محض اين كه در ســريالى يك موضوع دراماتيك 
درباره يك قوم مطرح مى شــود اين مسئله چنان با 
اعتراض مواجه مى شود كه منجر به توقف پخش اثر 

مى شود. 
وى در ادامه افزود: من شخصاً از ديدن سريالى مانند 
«بازى نقاب ها» تعجب مى كنم كه چطور قومى كه 
اين ســريال به زندگى آن ها پرداخته است هنوز به 
محتواى آن اعتراض نكرده انــد كه البته اين جاى 
قدردانى دارد و صدا و سيما بايد از مردم شهرستان 
گنبد و استان گرگان به طور ويژه تشكر كند كه اين 
قدر صبورانه با اين سريال مواجه شدند و جالب است 
بدانيد اگر ذره اى از مطالبى كه در اين سريال عنوان 
شــده در مورد يكى ديگر از قوميت ها بود قطعاً اين 

مسئله به اعتراضات خيابانى كشيده مى شد. 
استادى تأكيد كرد: بنابراين نكته اول اين است كه 
قوميت هــا و فرهنگ هاى مختلف بايد در مورد آثار 
داســتانى صبورى پيشــه كنند تا بتوان قصه هاى 
متنوعى را توليد و روايت كــرد. نكته دوم به تنوع 
ســازندگان برمى گــردد كه بايد افــراد متفاوت با 
ذهنيت هاى مختلفى سريال ها را بسازند. اما چيزى 
كه الان مشاهده مى شود اين است كه ظاهراً ساخت 

و توليد ســريال هاى تلويزيونى به كار سرى دوزى 
شــبيه شده اســت و تقريباً اغلب سريال ها توسط 
گروه هاى محدودى ساخته مى شود، به اين صورت 
يك كارگردانى كه امروز يك فيلم ســينمايى روى 
پرده دارد مدتى بعد در شــبكه نمايش خانگى يك 
سريال مى سازد و به فاصله كوتاهى هم يك سريال 
در تلويزيون روى آنتن مى برد؛ اما وقتى پيشينه اين 
كارگردان را بررسى مى كنيد متوجه مى شويد كه يك 
كارگردان متوسط در سينماست و مجموعه آثارى 
كه در سينما ساخته به لحاظ فرهنگى آثار كم مايه اى 
است. ممكن است آن كارگردان آثار پرفروشى بسازد 
و همه فيلم هايش هم در گيشه موفق بوده باشند، 
اما الزاماً موفقيت در گيشه نبايد مسئله مهمى براى 
تلويزيون باشــد، زيرا ما يــك تلويزيون ملى داريم 
كه در كنار مباحثى همچون ســرگرمى موارد مهم 
ديگرى همچون آموزش فرهنگى به مردم را هم بايد 

مدنظر قرار دهد. 
استادى ادامه داد: اين موضوع در مورد تهيه كنندگان 
هم اتفاق مى افتد و باز هم شــاهد دوران گذشــته 
هستيم كه يك تهيه كننده همزمان دو تا سه سريال 
براى تلويزيون مى ساخت. متأسفانه اين آفت بزرگى 
است كه موجب مى شــود همه كارها شبيه به هم 
باشند و حالت سرى دوزى پيدا كنند. در صورتى كه 
فيلمسازى، خلق اثر هنرى، نويسندگى و... كارهاى 
بســيار خلاقه و سختى هستند و به طور مثال يك 
نويسنده ســال هاى متمادى را صرف نوشتن يك 
فيلمنامه مى كند. حال اين ســؤال مطرح مى شود 
كه آيا واقعاً ما در كشورمان ديگر هيچ فرد صاحب 
تخصصى نداريم؟ اين مسئله در مورد بازيگران هم 
صدق مى كند به طورى كه گاهى احساس مى شود 

يك بازيگر در استخدام يك تهيه كننده خاص است 
و از اين ســريال به ســريال ديگر مى رود. البته اين 
مســئله يك ديدگاه اقتصادى هم دارد و وقتى يك 
تهيه كننده سه سريال مى سازد برايش ارزان تر تمام 
مى شود، اما بايد براى اين مسئله تدبيرى انديشيده 
شــود چون به لحاظ بصرى و زيباشناسى هم براى 
مخاطب خسته كننده شده كه يك سرى چهره هاى 
تكرارى را در نقش هاى مشابه و از شبكه اى به شبكه 

ديگر مى بيند.
اين منتقد سينما در بخش ديگرى از سخنان خود 
عنوان كرد: نكته ديگر اين است كه بايد تنوع سوژه 
وجود داشته باشــد و متأسفانه چيزى كه در مورد 
خيلى از آثار نمايشــى شاهد آن هستيم اين است 
كه در ســريال ها عموماً يك موضوع قابل حدس و 
پيش بينى شــده اتفاق مى افتد. هيچ تنوع و مطلب 
تازه اى وجود ندارد و آن چيزى كه سبب مى شود اين 
سريال ها را دنبال كنيم صرفاً اين است كه ما در يك 

مقطع زمانى مثلاً سه ماهه مجبوريم در ساعاتى كه 
در منزل هستيم برنامه اى را تماشا كنيم. شبكه هاى 
ماهواره اى و سريال هاى ويديويى هم يك ظرفيت و 
كششى دارد و در نهايت علاقه منديم در شبكه هاى 
تلويزيونى خودمان برنامــه اى را دنبال كنيم. صرفاً 
آنچه سبب مى شود اين كارها را ببينيم نه جذابيت 
موضوع بلكه عادتى است كه به تماشاى اين سريال ها 

پيدا كرده ايم.
وى افــزود: نكته ديگر اين كه فضاى داســتان ها، 
فضايى بشدت تكرارى، كليشه اى و قابل حدس است 
و هيچ تنوع و بدعت خاصى در اغلب موارد مشاهده 

نمى شود.
استادى اظهار كرد: البته كارهاى متفاوتى مانند «نجوا» 
هم داريم كه به لحاظ مضمونى و قصه كار متفاوت 
و جذابى است،اما موارد ديگرى هم وجود دارد كه از 
طرف ديگر بام افتاده اند و الزامات سريال ســازى در 
تلويزيــون را ناديده مى گيرنــد و در نتيجه به جاى 
اين كه بدعت ها و كارهاى جذاب به لحاظ تكنيكى 
در خدمت كليت كار باشــد، تقريباً سريال به لحاظ 
ساختارى تبديل به يك فيلم تجربى مى شود كه ما 
فقط بايد آن را در سينما ببينيم و عوامل سازنده به 
قدرى در بحث تكنيك و تازگى اغراق مى كنند كه 
فضاى كار هيچ شباهتى به آنچه كه ما مى توانيم در 
تلويزيون ببينيم، ندارد. ممكن است به كار بردن اين 
گونه تكنيك ها براى فيلم سينمايى يا مينى سريال ها 
جذاب باشــد، اما براى يك سريالى كه قرار است در 
يك مدت طولانى ديده شود اين حجم از پرداختن 
به تكنيك نه مناســب و جذاب است و نه نيازى به 

استفاده از آن احساس مى شود.
اين منتقد با اشاره به تغيير نيازهاى جامعه و بررسى 

ضرورت ساخت سريال هاى فاخر عنوان كرد: به دليل 
اينكه ما در جامعه اى زندگى مى كنيم كه ســرعت 
تغيير و تحولات در آن بسيار بالاست و جامعه امروز 
ما با جامعه دو ســال گذشــته تفاوت قابل توجهى 
دارد، توليد چنين سريال هايى در شرايطى عقلانى 
و مقــرون به صرفه خواهد بود كه محتوايى كه قرار 
اســت در آن ها مورد توجه قــرار بگيرد محتوايى 
كاملاً تاريخى و بدون ارجاع به زمان حال باشــد. به 
اين دليل كه اگر بخواهيم ســريالى را با مضامين و 
نشانه هاى معاصر توليد كنيم بشدت در معرض كهنه 

شدن در سال هاى آينده است.
وى افزود: هرچند در ســريال هاى تاريخى هم بايد 
نسبتى با زمان حال وجود داشته باشد تا ديده شود؛ 
به طور مثال اقبال مخاطب به سريالى مانند «كيف 
انگليسى» يا «مختارنامه» صرفاً به خاطرپرداختن به 
مضامينــى بود كه به طور اتفاقــى در زمان پخش 
مضمــون روز جامعه هم بود. من شــخصاً موافق 
حجم بالاى توليد سريال هاى تاريخى نيستم، زيرا 
در اغلب موارد به دليل عدم وجود زيرســاخت هاى 
لازم در ايران ســبب مى شود انرژى سازنده اينگونه 
آثار براى يك دوره طولانى محدود به ســاخت يك 
اثر شود. در صورتى كه كارگردانان سينما و تلويزيون 
ايران بويژه چهره هاى پيشكســوت سرمايه هاى ما 
هستند و اين سرمايه ها در شرايط سخت و زمان هاى 
طولانى به دســت آمده و اين كه ما اين سرمايه ها 
را محدود به يك اثر كنيم كار درســتى نيست، در 
عين حال اين كه صحبت از ســريال فاخر مى شود 
الزاماً مربوط به سريالى كه در يك بازه زمانى طولانى 
ساخته شود، نيست. سريالى مانند «كيف انگليسى» 
در كمتر از يك ســال ساخته شد، اما به دليل اين 
كه در اغلب موارد زيرساخت ها براى اين نوع كار در 
ايران وجود ندارد عموماً در مورد سريال هاى تاريخى 
شاهد زمان هاى پنج و شش ساله هستيم، در عين 
حال ســريال هاى تاريخى هم نمى توانند تضمينى 
براى جذب مخاطبان بسيار باشند و گاهى مى بينيم 
كارهاى معاصر مخاطب بيشترى از يك كار تاريخى 

پيدا مى كنند.

برش

يك كارگردانى كه امروز يك فيلم 
سينمايى روى پرده دارد مدتى بعد 
در شبكه نمايش خانگى يك سريال 
مى ســازد و به فاصله كوتاهى هم 
يــك ســريال در تلويزيــون روى 
آنتن مى بــرد؛ اما وقتى پيشــينه 
اين كارگردان را بررسى مى كنيد 
متوجه مى شويد كه يك كارگردان 

متوسط در سينماست

سيما و سينما

چرا سريال هاى تلويزيون توسط گروه هاى محدودى ساخته مى شود؟

سريال سازى به روش سرى دوزى!

 سيما و سينما/ صبا كريمى  در هفته گذشته دو مجموعه پاييزى 
تلويزيون پايان يافته و ســريال هاى جديدى روانه آنتن شــدند. 
تلويزيون به نسبت چند سال گذشته ســريال هاى متنوعى را در 
شبكه هاى مختلف خود روى آنتن مى برد و در مناسبت هاى ملى و 
مذهبى نيز هميشه دست پر است و چيزى براى عرضه دارد. حضور 
بازيگران و فيلمسازان ســينما در قاب تلويزيون هم اتفاق ديگرى 

است كه نسبت به گذشته بيشتر ديده مى شود، اما با اين حال بايد 
ديد به همان اندازه كه در پخش سريال هاى جديد ممارست وجود 
دارد و تا سريالى تمام نشده زمان پخش سريال هاى تازه تر مشخص 
مى شود آيا كيفيت در توليد و رضايت مخاطبان هم ضميمه چنين 
تغيير و تحولاتى هست يا خير؟ در اين مورد با رضا استادى منتقد 

سينما و تلويزيون گفت و گو كرده ايم كه در ادامه مى خوانيد: سينما و تلويزيون گفت و گو كرده ايم كه در ادامه مى خوانيد: 

بازى نقاب ها حوالى پاييز نجوا



 ايســتگاه/ مجيد تربت زاده حتى آن قدر به 
حساب مان نياورده بودند كه مثلاً يكى دو هفته 
مانده به برگزارى كنفرانس، به صورت محرمانه، 
شاه، نخست وزير و ديگر مقام هاى عالى رتبه ايران را خبر كنند! 
قرار بود ايران را پلُ پيروزى شان كنند و چون اعتمادى به سران 
كشورمان نداشتند، با ژست و رفتارى فاتحانه، بى خبر آمدند و 
برايشان مهم نبود كه آيا شاه، سران كشور، سياستمداران و مردم 
ايران به اينكه پل پيروزى باشند و كنفرانسى تاريخى را ميزبانى 
كنند، راضى اند يا ناراضى! فقط همان روز ورود، وقتى هواپيماهاى 
حامل روزولت، چرچيل و استالين از فرودگاه هاى كشورشان به 
ســمت تهران پريدند، به نخست وزير – على سهيلى – خبر 
دادند كه: آماده باش... سران متفقين امروز به تهران مى رسند! 

 پرش بلند
برخى از اسناد تاريخى مدعى شده اند آلمان ها و دم و دستگاه 
قدرتمند جاسوسى شان توانسته بودند پيام هاى رد و بدل شده 
ميان متفقين را رمزگشايى كرده و متوجه شوند كه قرار است 
در تهران چه اتفاقى بيفتد. نام «عمليات پرش بلند» شــايد به 
گوشــتان خورده باشــد. عملياتى كه قرار است جاسوسان و 
كماندوهاى ويژه آلمانى براى ترور چرچيل، روزولت و استالين 
به تهران اعزام شوند و كار متفقين را در همين شهر تمام كنند. 
دســتگاه اطلاعاتى شوروى ســابق هم گويا موفق مى شود رد 
آلمانى هايى را كه به تهران رسيده و اوضاع را به هيتلر گزارش 
مى كنند، بزند و در يك عمليات ضد جاسوسى آن ها را دستگير 
و عمليات ترور را با شكســت مواجه كند. برخى ديگر از اسناد 
تاريخى همه ايــن ماجرا را ســاختگى و كار روس ها مى داند 
كه تلاش داشــتند وانمود كنند دستگاه هاى جاسوسى و ضد 
اطلاعاتى شان چقدر قدرتمند و با هوش اند. اين اسناد معتقدند 
اگر طرح ترورى وجود مى داشت محال بود «استالين» كه بيشتر 
از 20 و چند سال از شوروى خارج نشده بود، حاضر شود پا به 

تهران بگذارد.

 توافق فوق محرمانه
جنگ دوم جهانى داشت سال چهارمش را پشت سر مى گذاشت. 
آلمان و متحدانش پس از پيشروى هاى خيره كننده در سال هاى 
نخست جنگ، حالا كفگير قدرت نظامى و جهان گشايى شان 
به ته ديگ خورده بود. اروپايى ها از ترس خرابى و ويرانى بيشتر 
قاره ســبز، متحد شده بودند و آمريكا هم پا پيش گذاشته بود 
تا دوشــادوش همپيمانان ديگر غربى، دمــار از روزگار هيتلر 
دربياورند و خودشــان ابرقدرت بى رقيب جهان بشوند. آن ها با 
ارسال تجهيزات و تســليحات كمك كردند تا روس ها، ارتش 
نازى ها را پشت دروازه هاى استالينگراد و شهرهاى ديگر روسيه 
زمينگير كنند. وقتى جنگ به روزهاى بســيار حساس نزديك 
شد و بوى الرحمنِ آلمان هيتلرى به مشام رسيد، آبان ماه سال 
1322 آنتونــي ايدن وزير خارجه انگلســتان، كاردل هال وزير 
خارجه آمريكا و مولوتف وزير خارجه در مســكو ديدار كردند و 
به صورت محرمانه قرار گذاشتند كه سران كشورشان بزودى در 

تهران ديدار كنند و درباره پيروزى نهايى و پيامدهايش تصميم 
بگيرند. انتخاب تهران براى اين كنفرانس فوق محرمانه، پيشنهاد 
«استالين» بود. رهبر سبيلوى روس، پيش از آن اصرار كرده بود 
كه اين نشســت در مسكو برگزار شــود، «روزولت» اما بغداد را 
مناسب تر مى دانست و«چرچيل» هم به اقتضاى چرچيل بودنش 
حاضر نشده بود به مسكو برود و جايى در مصر را براى ديدار سه 

جانبه پيشنهاد كرده بود.

 چرا تهران؟
«اســتالين» وقتى از برگزارى كنفرانس در مســكو نا اميد شد 
تهران را پيشنهاد كرد. مردى كه مى گويند از سال 1912 پايش 
را از شوروى بيرون نگذاشته بود، نمى خواست در حساس ترين 
روزهاى جنگ، وقتى به نظر مى رسيد ارتش هيتلر در روسيه 
به زانو در مى آيد، چند روز پياپى از كشورش دور باشد. تهران 
نزديك ترين محل امن به جبهه هاى جنگ بود و نيروهاى روسى 
از مدت ها پيش شمال ايران را در اشغال و اوضاع را تحت كنترل 
داشتند. براى انگليسى ها و آمريكايى ها نيز تهران گزينه مناسبى 
بــود. اول اينكه تقريباً تمام ايران در اشــغال متفقين بود و در 
ضمن حضور ارتش انگلستان در ايران و گروه هايى از نظاميان 
آمريكايى در تهران ســبب مى شد خاطرشان بابت بسيارى از 

مسائل امنيتى جمع باشد. 
فقط مى ماند شــايعاتى كــه درباره وضعيــت امنيتى تهران 
وجود داشــت و اطلاعاتى كه نشان مى داد جاسوسان و عوامل 
آلمانى در تهــران حضور و نفوذى قوى دارند. به همين دليل، 
استالين،ساختمان سفارت شوروى را براى برگزارى كنفرانس 
و اقامت ســران متفقين در نظر گرفته بود. چرچيل و روزولت 
اين را پذيرفته بودند چون نزديكى سفارتخانه شوروى و انگليس 
و همچنين واقع شدن آن ها در منطقه اى امن، كمك مى كرد 
اقدامات امنيتى بخوبى انجام شود و زمينه حفظ جان سران اين 
سه كشور فراهم شود. اين را هم اضافه كنيم كه برگزارى اين 
كنفرانس در تهران، جايى كه قرار بود بعدها ســدى بشود در 
برابر نفوذ كمونيسم به غرب، خيلى هم به نفع آمريكا و انگليس 
تمام مى شد. آن ها مى توانستند جاى پايشان را در ايران براى 

سال هاى پس از جنگ محكم كنند. 

 مارشال «يوسف ويساريونوويچ» 
به روايتى فقط پنج نفر از مسئولان كشور آن هم در روز ورود 
سران متفقين در جريان ماجرا قرار گرفتند. اين در حالى بود 
كه اين پنج نفر نمى دانستند ماجرا از چه قرار است و چرا قرار 
اســت اســتالين، چرچيل و روزولت به ايران بيايند. در اسناد 
و نوشــته هاى تاريخى، «محمدســاعد مراغه اى» وزير خارجه 
وقت كه از زمان قوام الســلطنه اين سمت را در اختيار داشت، 
رفتار ميهمانان قدرتمند را تحقيرآميز توصيف مى كند. «روى 
ماكســيموف» كاردار سفارت شــوروى در يك ملاقات كاملاً 
محرمانه نخســت وزير ايران - ســهيلى - را در جريان كلى 
كنفرانس قرار مى دهد اما از تاريخ آن سخنى بر زبان نمى آورد. 
آن ها نه نظر حاكمان ايــران را درباره اصل برگزارى كنفرانس 

جويا شــدند و نه در مورد حفظ امنيت و تشــريفات از ايران 
درخواستى كردند. فقط روز چهارم آذرماه پس از ورود استالين 
نامه اى از سوى سفير شوروى به وزيرخارجه ايران مى رسد كه: 
«آقاى وزير، افتخار دارم به اطلاع شما برسانم امروز 26 نوامبر 
مارشال اتحاد شوروى يوسف ويساريونوويچ (استالين) و كميسر 
ملى امور خارجه... وارد تهران شــدند...»! اين در حالى است كه 
يك روز بعد هم روزولت و چرچيل به طور كاملاً محرمانه وارد 
تهران مى شوند اما نه وزيران خارجه آمريكا و انگليس و نه هيچ 
يك از مســئولان سفارتخانه اين دو كشور مانند روس ها عمل 
نمى كنند و نامه و يا پيامى محرمانه به همتاهاى ايرانى شــان 
نمى فرستند. بهانه شان رعايت مسائل امنيتى است، اما واقعيت 
اين است كه آن ها جايگاه و ارزشى براى ايران و مقام هاى ايرانى 
قايل نيستند. آمده اند در يك كشور اشغالى، كنفرانس شان را 
برگزار كنند، نقشه بكشند، توافق كنند و بروند. بنابراين تعجبى 
ندارد كه حتى كوچك ترين توجهى به شــاه ايران نكنند تا او 
مجبور شــود خودش براى ديدارى چنــد دقيقه اى با آن ها به 
سفارت شــوروى برود و در راهروى سفارت ضمن خير مقدم 
به چرچيل از او بخواهد پدر در تبعيدش را از جزاير موريس به 

جاى بهترى منتقل كنند!

 قول دادند و امضا كردند
تا مدت ها بعد كسى از موضوع كنفرانس و تصميم هاى گرفته 
شده در آن نيز با خبر نمى شود. سران متفقين به تهران آمده 
بودند تا ضمن هماهنگى بيشتر با يكديگر، استراتژى مشترك 
روزهاى پس از جنگ را تعيين كنند. آن ها براى رســيدن به 
پيروزى نهايى و بيرون راندن آلمان از روســيه و كشــورهاى 
اروپايى نقشه كشــيدند و در ضمن بر سر منافعى كه پس از 
جنگ بايد به آن مى رسيدند، نفت منطقه خليج فارس، دو شقه 
كردن آلمان پس از جنگ، برگزارى كنفرانس هاى بعدى براى 

يكسره كردن كار هيتلر و... توافق كردند. 
البته در آن روزگار برگزارى چنين نشســت مهم و سرنوشت 
ســازى در تهران، اگرچه ايرانى ها كوچك ترين دخالتى در آن 
نداشتند، مى توانســت براى كشورمان منافعى را هم به دنبال 

داشــته باشــد. از جمله اينكه متفقين حاضر شدند ايران را از 
فهرست كشورهايى كه اشغال كرده اند، خارج كرده و از آن پس 
به چشم يك متحد به آن نگاه كنند. اعلاميه پاياني كنفرانس كه 
شامل يك مقدمه، 9 فصل و 6 ضميمه بود، استقلال و تماميت 
ارضي ايران را تضمين كرد و تعهد قبلي انگلستان و شوروي را 
درباره تخليه ايران به فاصله 6 ماه بعد از پايان جنگ مورد تأييد 
قرار داد. هر سه كشور درخواست هاى ايران در زمينه كمك هاى 
اقتصــادى پس از جنگ را پذيرفتــه و اعتراف كرده بودند كه 
جنگ دوم جهانى آسيب هاى گسترده اى را متوجه ايران كرده 
است كه به خاطر مشاركت اين كشور در پيروزى بر فاشيسم 

جهانى بايد اين آسيب ها را جبران كرد.

 فقط روى كاغذ!
همــه چيز اما انگار روى كاغذ ماند! اينكه ابرقدرت ها چيزى را 
امضا كنند و بعد زير امضاهايشان بزنند فقط به قرن 21 و برجام 
مربوط نمى شود. حتى روس ها كه «استالين» شان در روزهاى 
كنفرانس تهران برخورد گرم ترى با شاه ايران داشت و در كاخ 
مرمر به ديدارش رفته،گفته و خنديده بود، پس از پايان جنگ 
حاضر نشد ارتش روســيه را براحتى از ايران خارج كند. غائله 
خودمختارى در آذربايجان و كردستان را حمايت كرد و 3 سال 
بعد از امضاى اعلاميه كنفرانس تهران به شــرطى حاضر شد 
از ايران خارج شــود كه در منافع نفتى چاه هاى شــمال ايران 
شريك باشــد و اعضاى حزب توده نيز در كابينه دولت ايران 
حضور داشته باشــند! آمريكايى ها هم زمانى نيروهايشان را از 
ايران خارج كردند كه دو شركت آمريكايى موفق شدند امتياز 
اكتشــاف و اســتخراج نفت در بخش هايى از ايران را بگيرند. 
انگليســى ها هم پا به پاى آمريكايى ها درايــران و قراردادهاى 
نفتى محرمانه حضور داشتند تا نمايندگان شركت «داچ شل» 
بتوانند سهم خود را از قراردادهاى نفتى بگيرند. بعد از آن وقتى 
نظاميانشــان را از جنوب ايران خارج كردند كه توانسته بودند 
عوامل داخلى خودشان را در كابينه و پست هاى مهم جاسازى 
كنند. در واقع، ايران آن روزگار داشت هزينه هاى «پلُِ پيروزى 

شدن» را مى پرداخت!
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

ايستگاه

گزارش از رويداد

دبه هاى انگليسى- آمريكايى- روسى
كنفرانس تهران 6 آذر ماه 1322 با حضور چرچيل، روزولت و استالين آغاز شد

چوپان و گربه
هفته نامه ويك در تازه ترين شماره 
خود از تلاش نانسى پلوسى، كسى 
كه مخالف سياست هاى ترامپ و 
رهبر اقليــت مجلس نمايندگان 
در  آمريكاســت،  متحده  ايالات 
راه انتخاب به عنوان ســخنگوى 
مجلس نمايندگان خبر مى دهد. 
اين نشريه با طراحى پلوسى 78 
ساله به شكل يك چوپان، ديگر 
اعضاى حزب دموكرات را مانند 
گربه ترسيم كرده كه توسط وى 
هدايت مى شوند تا او بتواند دوباره 
اين سمت مهم را به دست بگيرد. 

ويك آتش سوزى گسترده در كاليفرنيا و مفقود ماندن صدها نفر بر اساس 
آن را نيز پوشش داده است.

چاپ يك طرح قديمى
هفته نامه نيويوركر كه با طرح هاى 
روى جلد خود مشهور است، براى 
اولين بــار در تاريخ خود، يكى از 
طرح هاى قبلاً چاپ شــده خود 
را عينــاً دوباره به روى جلد برده 
اســت. اين نشريه كه طرح هاى 
خــاص ومتفاوت بســيارى را به 
روى جلد برده كه تاكنون بعضى 
از آن ها به عنوان آثار كلاســيك 
در دنياى نشــريات محســوب 
مى شوند، در اين شماره اثر طراح 
كمتر شــناخته شــده مكزيكى 
يعنى ماتياس ســانتويو را كه در 

دوم آوريل سال 1927 به چاپ رسيده، دوباره به روى جلد برده كه ترافيك 
خيابان پارك در شهر نيويورك در كنار ساختمان مركزى مجله نيويوركر 

را به تصوير كشيده است.

تلاش براى خروج از اتحاديه اروپا
در  اكونوميســت  هفته نامــه 
گزارشى به وضعيت بغرنج تلاش 
بريتانيا براى خــروج از اتحاديه 
اروپــا مى پــردازد. در حالى كه 
درگيرى هاى سياســى در داخل 
سياســتمداران  ميان  بريتانيــا 
اين كشــور و همين طور اعضاى 
اتحاديه اروپا بــراى پيش بردن 
بالا  بريتانيــا  قــرارداد خــروج 
گرفته اســت؛ ترزامى  به عنوان 
نخســت وزير تأكيد كرده كه اگر 
شــكل قرارداد خروجــى كه او 
تنظيم كرده مــورد موافقت قرار 
نگيرد، بايد تفرقه بيشترى را در 

اين راه شاهد باشند. اكونوميست نيز بر اين اساس «برِگزيت» را مانند قطارى 
كه به سمت دره در حال سقوط است، به روى جلد برده است.

نشريات جهان

ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

 گاردين / بن جنينگز 

كليدها

آزاد كردن خود 

در داســتان شــازده كوچولو، در يكى از ســياره هاى كوچولوى بين راه، 
پادشاهى هست كه به شازده كوچولو دستور مى دهد كه در سياره او بماند 
و وقتى مى بيند كه شازده كوچولو قصد ماندن ندارد و نخواهد ماند، به او 
دستور مى دهد كه برود! حكايت ساده اى است اما شرح بسيارى از مسائل 
زندگى هم هست. خيلى از ما در اين وضعيت قرار داريم. چيزهايى هستند 
كه در حوزه اراده ما نيســتند ولى همچنان ما بــا آن ها درگيريم. آن كه 
مى خواهد برود خواهد رفت، چه ما به او دستور ماندن بدهيم چه دستور 
رفتــن، اما انگار گاهى قدرت ما در گرو اين اســت كه طبيعت واقعيت را 
بپذيريم. قدرى خنده دار به نظر مى آيد ولى اين هم نوعى سلطنت است؛ 

سلطنتى از جنس ديگر.
 در يكى از دعاها شبيه اين معنا آمده است كه خدايا به من بياموز كه چه 
چيزى را نمى توانم تغيير بدهم و چه چيزى را مى توانم. شادى و رضايت ما 
از زندگى بسيار به فهم اين نكته بستگى دارد. پذيرفتن آنچه تغييرش در 
توان ما نيست قدرت است و كم قدرتى هم نيست. وقتى اين اتفاق بيفتد 
توان ما آزاد مى شــود و همت ما صرف چيزى مى شود كه در توان ماست. 
«اســتفن كاوى» در كتاب هفت عادت مردمان مؤثر، با طرح دو دايره نفوذ 
و نگرانى، از همين مفهوم سخن گفته است. خيلى كارها هستند كه از ما 
بر نمى آيند و فقط ما مى توانيم درباره آن ها نگران باشيم. خيلى از ما همه 
وقتمان را صرف همين دايره نگرانى مى كنيم و مدام غم مى خوريم كه چرا 

نمى توانيم، چرا فلان امكان را نداريم و چرا و چرا؟ 
حسرت ها و غم ها توان روحى ما را مستهلك مى كنند و توان هاى جسمى 
ما هم معطل مى ماند. اما اگر به دايره نفوذ توجه كنيم (امورى را شــامل 
مى شود كه در حوزه توانايى ماست) در عمل دايره نگرانى خود را به مرور 
كوچك و كوچك تر مى كنيم. يادمان باشد خيلى از رها كردن ها به ما امكان 

قدرت گرفتن مى دهد.

 روزنوشته هاى على محمد مؤدب

1- شعور- ميوه نارس- سنگ نوشته هايي از 
دوران هخامنشي كه بر دامنه صخره اي در 
كوه الوند و در 5 كيلومتري همدان نقش 

بسته
2- قابله- متاع- بخشي از لباس

3- از قالب هاي شعري كه بيشتر در وعظ و 
خطابه است- منش- واحد بوكس

4- وحشي و درنده- گام ها- مردم قرآني
5- سه شاخ خرمن باد ده- شباب- ميوه 

نيكو
الفباي موسيقي- چند چيز كه پشت   -6
يك  ترتيبي  عدد  گرفته اند-  قرار  سرهم 

رقمي
7- ارزش و احترام- ظرف مخروطي شكل 

آزمايشگاهي- اولي تر
8- كنايه از ضعيف ترين موجودات است- 

حد واسط پير و جوان
9- هستي- فبها- از گويش هاي محلي در 

كشورمان
10- نشانه- مهمان ناخوانده- پهلوان

حشره  جداگانه-  پنچري-  صداي   -11
خونخوار

12- امپراتوري باستاني- شاخه اي از ورزش 

كاراته- خلافكار
خاور-  باستان-  مصر  13- خداي خدايان 

پوشش مناسب پيشاني در فصل سرما
14- خراب شده- فرمان توقف- طرح و نظر
تجربه  نشان  روزگار  از  چشيدنش   -15

بالاست- مظهر نرمي- مزاحم اينترنتي

1- ژرفا- نويسنده مشهور فرانسوي خالق 
به  موفق   1921 در  كه  انساني»  «كمدي 

دريافت جايزه نوبل شد
2- پيك- بالنگ- شهري مرزي در كرمانشاه
برنامه نويسي  زبان هاي  از  داده-  تكيه   -3

گوشي تلفن همراه- بسيار تاكيد شده
4- انسانيت- تازه و نو- كشتي جنگي

5- از طوايف بزرگ آسيايي- ضميري در 
دستورزبان عربي- جوي خون

6- دربست كارخانه اي - روغن كنجد- اسب 
چاپار

ادبيات-  در  واحدي  ناخالص-  ابريشم   -7
بزرگي و جاه و جلال
8- شهر پنير- انتباه

شفيق  رفيق  خودرو-  در  چهارشاخي   -9
پيچ- سوگند

حل جدول شماره قبل

 منتظر نظرها، ديدگاه ها و انتقادهايتان در خصوص جدول هستيم
 با ما تماس بگيريد

zadehalireza@gmail.com ۷۴۰۷جدول

10- نام قديم فردوس- آهنگ- ضمير داخلي
11- مرغ مي رود- از حبوبات- زينت شده

12- كركس- اثر- همه كاره كشتي
13- گاز بي رنگ و بوي شيميايي- فرستاده شده- صفات 

ثبوتيه
14- شهري در هرمزگان- روان- از آتش افروزها

15- شاخه اي از رياضيات كه اشكال هندسى و روابط 
بين آن ها را با مقادير و معادلات عددى و جبرى بيان 

مى كند- روزگار

  افقى

  عمودى

 م. ظرافتى   تصورش را بكنيد «انگليس»ى كه طرح روز/ ژن هاى خوب اروپايى
چندين قرن گردن كلفت و قلدر تمام دنيا بوده 
و به بيشتر كشورها ديكته مى كرده كه چه كار 
كنند و چه كار نكنند، چند سالى است مجبور 
شــده در مورد جزئى ترين مسائل داخلى اش 
هم مطيع قوانين اتحاديه اروپا باشــد!نه تنها 
سياستمدارهاى انگليسى، بلكه مردمشان هم 
آقا بالاسر داشتن را بر نمى تابند. اين حرف ما 
نيست بلكه نتيجه رفراندومى است كه سه سال 
پيش در سرتاســر بريتانيا برگزار شد و بيشتر 
اهالى اين سرزمين، رأى به جدايى كشورشان 
از اتحاديه اروپا دادند.طبق قوانين اتحاديه اروپا، 
انگليسى ها حتى براى كشاورزى، ماهيگيرى 
و... در كشــور خودشان هم بايد طبق خواسته 
اتحاديه عمل كنند. از طرف ديگر انگليسى ها 
هر ســال بايد مبلغ هنگفتى براى عضويت در 
اين اتحاديه بپردازند. اتحاديه اى كه بنا بر ادعاى 
خودشان چيزى جز ضرر عايد كشورشان نكرده 
است.انگليســى ها مدعى اند اتحاديــه اروپا به 
شهروندانش اجازه مى دهد براى كار و زندگى 
به هر كشور عضو اتحاديه اى كه دلشان خواست 
سفر كنند و براى مردم كشورهايى نظير قبرس، 
لاتويا و... كجا بهتــر از انگليس؟ علاوه بر اين، 
انگليس مجبور است سالانه 700 هزار پناهجو 
را كه اغلب آن ها جنگ زده هاى سورى، يمنى 
و... هســتند، بپذيرد كه اين دوعامل ســبب 
كاهش موقعيت هاى شــغلى براى خود مردم 

انگليس مى شود. اينكه چرا انگليسى ها اين قدر 
دوســت دارند از اتحاديه اروپا جدا شوند، شايد 
دلايل مفصل ترى داشــته باشد اما اصلى ترين 
دليلش را بايد در روحيه «خود بزرگ پندارى» 
سياستمداران بريتانيايى جست و جو كرد كه 
معتقدند ژنشان نه تنها از مردم قاره هاى ديگر، 
بلكه از ساير اروپايى ها هم خوب تر است! مردم 
كشورى كه داعيه حقوق بشرشان گوش دنيا 
را كر كرده، بارها در نظرســنجى هاى مختلف 
ادعا كرده اند خونشــان رنگين تر از خون مردم 
ساير كشورهاست و نژادشان فوق همه نژادها! 
مسئولانشان هم بارها بصراحت گفته اند كه با 
ورود مهاجران به اروپا و تغيير ســاختار نژادى 
آن مخالفند و براى همين مى خواهند از اتحاديه 
اروپا خارج شوند!بعد از سال ها كشمكش، 27 
كشور عضو اتحاديه اروپا، به طرح جدايى بريتانيا 
از اتحاديــه رأى مثبت دادنــد و اين طرح در 
انتظار تأييد مجلس انگليس براى نهايى شدن 
است. كارشناس ها معتقدند جدايى اين كشور 
از اتحاديه اروپا ضربه سنگينى به اين اتحاديه 
خواهد بود و اين اتحاديه را با بحران هاى جدى 
رو به رو مى كند كــه كوچك ترين نتيجه اش 
مى توانــد كاهــش ارزش يــورو و در نهايت 
شوك شــديد اقتصادى به كل قاره اروپا باشد. 
درماندگى مسئولان اتحاديه اروپا در برابر خروج 
بريتانيا از اين اتحاديه، سوژه كاريكاتور جديد 

روزنامه «گاردين» شده است.

روسى- روسى- روسى آمريكايى
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